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KOROŠKI
Tokrat 

manj obsežna številka, 
zato pa prej in več 

o delu, o zavezah 
in prednostih — 
o nadaljnji rasti 
koroških fužin

Da bi uspešno

S R E Č N O  N O V O  L E T O !
tekla plemenita jekla, da bi krepila naše gospodarstvo ter soustvarjala pogoje za cilje naše socialistične domovine — za boljši

obstanek vseh!
Rezultati preteklega leta so svetal kažipot za še boljši uspeh za naprej
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D irektor Gregor Klančnik

OB VSTOPU V LETO 1964
Čas teče in nič ne reče. Ob pričakovanju  

teče  počasi, ob izvrševanju  zasnovanih  n a
log pa nas vedno preganja. O bsežne načrte 
sm o si zadali, zato se nam  je leto  1963, ki 
je sedaj že za nam i, zdelo kratko.

K REPITEV M IRU —
JA Č A N JE  G O SPO D A RSTV A

Če se ozrem o nazaj na m inulo le tn o  ob
dobje, sm o z dogodki doma in v sv e tu  lah 
ko zadovoljn i. O krepila se je ideja  k oek si
sten ce in  enakopravnega sod elovan ja  vseh  
narodov sveta . N astala  je odjuga in  h lad 
na vojna se je začela  topiti. V obeh taborih  
so zm agovale razum ne sile , ki le  v m iro
ljubnem , sp lošnem  sod elovan ju  držav, ne 
g led e na družbeno u red itev , v id ijo  in tere
se č loveštva . P osebno m oskovsk i sporazum  
o deln i prepoved i atom skih  eksp lozij je v lil 
v ero  delovn im  ljudem , da je  vojna n evar
nost m inila . N aša dežela, uporna zagovor
n ica sožitja, je tud i v pretečen em  letu  1963 
dala svoj delež k rep itv i sil m iru v  svetu , 
pa tudi pri jačanju  svojega  gospodarstva.

S PO SLO VNIM  USPEH O M  SMO LAHKO  
ZADOVOLJNI

Po stagnaciji proizvodnje koncem  1961 
in  v  začetku  1962 je gospodarstvo zopet

oživelo; v pretečenem  le tu  pa je b il dose
žen ritem  proizvodnje, ki je m očno p rese
gal p redvidevanja. D ružbeni proizvod je 
b il proti predlanskem u letu  v ce li državi 
in republik i povečan  za 12 °/o , industrijska  
proizvodnja se je v ce li državi p ovečala  za 
15,5 °/o, v  SR S pa za 14 °lo, produktivnost  
pa je porasla za 9,5 °/o ozirom a za 9 °lo . P o 
seben uspeh  je  b il dosežen v m ednarodni 
blagovn i izm enjavi. V celoti je izvoz pora- 
ste l za 16 °/o, v S loven iji pa celo  za 23 °/o. 
Tudi naša železarna je b ila  pri tem  u sp eš
na; v p retečen em  letu  dosežena dinam ika  
rasti proizvodnje pa je  celo nad zvezno in 
republiško. Z dosežen im  p oslovnim  u sp e
hom  v  lanskem  letu  sm o zato lahko zado
voljni.

Skupne proizvodnje sm o dosegli 138.329 
ton, kar je  17,9 "/» več kot pred lansko leto. 
V posam eznih  izdelk ih  sm o napredovali: 
pri su rovem  jek lu  za 21,4 °/o, jck lo litin i za 
22,2 °/o, va ljan em  b lagu  za 11,5 °/o , k ova
n em  blagu za 14,3 °/o, m ehansko obdelanih  
artik lih  za 33,9 °/o in  pri vzm eteh  za 1,4 °/o.

Tudi v b lagovni proizvodnji sm o m očno 
napredovali. D oseg li sm o je 35.930 ton ali
14,8 °h) več kot pred lansko leto. G otovih  iz 
d elk ov  sm o izd ela li in  dali na razna trži
šča v vrednosti 15.200 m ilij. din, kar je po
večanje za 17,4 °/o. O bveznost, ki sm o si jo 
zadali, ko sm o ob rojstnem  dnevu  naše re

publike svečano predali v obratovanje  
srednjo progo n ove valjarne, sm o v celoti 
izpoln ili. D ecem bra sm o s prizadevanjem  
vseh  sod elavcev  dosegli 1,52 m ilijard e din 
realizacije ter s tem  dosegli kar tri rekor
de. P rvič sm o p reseg li v  prodaji m esečno  
vrednost 1,5 m ilijard e din, če trtletn o  4 m i
lijarde, letn o  pa 15 m ilijard  din. Tržišču  
sm o dali izd elk ov  za 700 m ilij. din več, kot 
sm o p red vid eli v p lanu, in  2.250 m ilij. več, 
kot sm o jih dali pred lansko leto. N apredo
va li sm o od če trtletja  do četrtletja . Prvo  
četrtletje  sm o izd ela li in  prodali za 3.495,4 
m ilij. din naših  artik lov , drugo za 3.717 
m ilij. din, kar je  3,2 °/o več; v tretjem  če
trtletju  je  b il proti drugem u napredek  
m anjši, in  to le  za 0,5 °/o , zato pa naprav
ljen  v e lik  skok od tretjega  na zadnje če
trtletje , ko sm o d osegli 4.243 m ilij. din, kar 
je 12 "lo več.

D osežen i p oslovn i ob seg v zadnjem  če
trtletju  lan skega  le ta  je brez dvom a p oleg  
večjega  prizadevanja ce le  d elovn e skupno
sti p lod n ovih  in vestic ijsk ih  naložb. V tem  
obdobju sm o s svečan o o tvoritv ijo  29. n o
vem bra 1963 zak lju čili prvi del novih  po
večav  naših  proizvodnih  obratov, zato je 
skok  v d inam iki rasti proizvodnje pred
vsem  v zadnjem  četrtletju  razum ljiv.

S ličn o  kot k oličin sk i in vredn ostn i re- 
.zu lta ti p oslovanja  naše železarne nam  k a
že ugodno sliko  za pretečeno le to  tudi vr
sta drugih p okazateljev .

P rod uk tivnost, m erjena v doseženi sk up 
ni proizvodnji na zap oslenega  m esečno, se 
je proti 1962 d vign ila  od 3,75 tone na 4,19 
tone ali za 11,7 °/o. L etna prodaja naših  iz
d elkov ali družbeni produkt se je  d v ignil 
od 4,96 m ilij. na zap oslenega na 5,56 m ilij. 
ali za 12 °!o. N ajvečji skok v p rod uk tivn o
sti je b il dosežen v zadnjem  četrtletju . Če
tud i sm o v tem  obdobju leta  š tev ilo  zapo
slen ih  d v ign ili že na 2897, sm o v realizaciji 
dosegli trenutno 5,87 m ilij. na sodelavca  
letno, kar je 56 °/o iznad le tn ega  povprečja. 
Tako na področju obsega proizvodnje kot 
na področju prod uk tivn osti pa bi lahko do
seg li še znatno boljše rezu ltate. S labosti 
nam  odkriva izm eček.

IZMEČEK n a s  r e s n o  o p o z a r j a

Izm eček je  b il v p retečen em  le tu  1963 v 
porastu. V  tem  ko sm o pred lansko le to  v 
skupni proizvodnji zab elež ili 2,59 °/o izm eč
ka, se je ta lan i d v ign il na 2,75 °lo, kar je 
relativn o  za 6,2 °/o . Istočasno so se sicer  
zm anjšale rek lam acije našega b laga pri od 
jem alcih  od 115 m ilij. v pred lanskem  na 
53,4 m ilij. din v lan skem  letu ; porast n e
k va litetn e proizvodnje nas pa le  resno opo
zarja, da v našem  teh nološkem  postopku ni 
vse  v redu. V zrokov za izm eček  je več, v 
vseh  pa se sk riva  d elovn i človek , krivda pa 
je to lik o  večja, kolikor sta strokovnost in  
odgovornost v išji. Izm eček  se ne pojavlja  
pri vseh  izdelk ih  v  en otnem  procentu. N aj
bolj je pereč v taki proizvodnji, k jer teh 
nološk i postopek  še n i do kraja osvojen, 
kot je to pri elom axu  in greln i žici, pojav
lja  pa se tudi kot odstop od tehnološke di
sc ip line tam , k jer je teh nologija  dognana  
in  celo predpisana.

Sidro Hall — 
tudi po 7 ton ga je 
včasih skupaj
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Na kraju tovarne 
je zmeraj špedicija 

pa tudi pri nas.
Tu se zbira 

in od tu gre vse, 
kar gre . . .

Z avedati se m oram o, da je  izm eček  naša  
neposredna škoda. Če bi b il n ižji, bi b il 
v išji izp len  in  večja  realizacija  ob n ižjih  
proizvodnih  stroških , s tem  pa bi b ili tudi 
naši osebni dohodki v išji. V  pretečenem  
le tu  so se sicer povprečn i osebni dohodki 
na zap oslenega  proti le tu  1962 d v ign ili od 
37.289 na 42.000 din m esečno a li za 12,6 °ln; 
ob b oljšem  p oslovanju  pa bi b il ta porast 
lah ko še znatno v išji.

S led eča  slabost, ki nam  jo  kaže p oslova- 
vanje v  pretečen em  letu , pa je zm anjšanje  
izvoza. V  le tih  1961 in  1962, ko je nastala  
stagnacija  prodaje naših  artik lov  na dom a
čem  tržišču, je  izvoz v  realizaciji zavzel 
vidno m esto. Lansko leto, ko je ob ož iv lje 
nem  potencia lu  ce lotnega  jugoslovansk ega  
gospodarstva n astal g lad  za našim i izdelki, 
pa se je  izvoz zm anjšal od 2,268.000 $ v letu  
1962 na 1,782.000 $ a li za 21,4 °/o; d elež od 
izvoza v  celotn i realizaciji podjetja  pa je 
Padel od prejšnjih  15,5 °/o na lan sk ih  9 °/o.

V bodoče bom o m orali izvozu  p osvetiti 
večjo  pozornost, saj nas bo na to prisilila

oskrba z uvozn im i surovinam i. U voz raz
nega reprodukcijskega m ateriala  se je  lan 
sko le to  d vign il od 1.239 m ilij. din p red lan 
skega leta  na 1.465 m ilij. din a li za 19 °lo, 
kar dokazuje, da bo uvoz vedno važna po
stavka nabave naše železarne. Lansko le 
to sm o sicer še vedno rea liz ira li več  deviz  
z izvozom , kot sm o jih  potreb ovali za ob
veze pri uvozu reprodukcijskega m ateria
la, u p oštevati pa je treba, da staro železo, 
ki se n abavlja  preko enega podjetja, pri 
tem  ni vk ljučeno. S krbeti bom o m orali, da 
bom o izvažali izdelke z v isoko vrednostjo  
ter za p revzem anje takih  inozem skih  n a
ročil, ki bodo dala p ovečanje serijske pro
izvodnje in  s tem  večjo  p rod uk tivn ost dela.

N eresno zasled ovanje pogodbenih  rokov  
je naša dodatna bolezen , ki je  v  le tu  1963 
še vedno ostala  neozdravljena, stanje pa se 
je še poslabšalo. Č etudi zam ude pri doba
vah potrošnikom  delno n astajajo  zaradi 
n erealno sk len jen ih  pogodb, v g lavn em  le  
izvirajo  iz nereda in  nezadostnega prizade
vanja po obratih.

V  p retečen em  letu  pa sm o lahko zado
voljn i s p lačevanjem  n aših  od jem alcev. 
K ljub povečanem u obsegu  prodaje se je  
stanje dolžn ikov zn ižalo  in  bo zato  inkaso  
celo okrog sto m ilijon ov  iznad fakturirane  
realizacije . Tako g ibanje vezanih  obratnih  
sred stev  pri odjem alcih  nam  je občutno po
m agalo, da sm o k ljub  povišanju  za log raz
nega m ateriala  za okrog 400 m ilij. din ali 
za 8 °U  uspešno poslovali.

N A PR EDEK  DELOVNE DISC IPLIN E

S vetla  stran n ašega poslovanja  lanskega  
le ta  je dalje v napredku d elovne d iscip li
ne, m erjene po p risotnosti zaposlenih . Ta 
je znašala 87,5 °lo, kar je  kljub boljšem u  
koriščenju  dopustov le 0,2 °/o m anj kot 
pred lansko leto. Izredno sm o u sp eli pri zn i
ževanju  b olezen sk ih  izostankov, ki so od 
le ta  1962 padli od 5,8 °/o na 4,64 °/o a li za 
eno petino. Ob u poštevan ju  povprečnega  
sta leža  sm o sam o zaradi padca b olezenskih  
izostan k ov im eli na delu  povprečno prisot
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Na polici nad tovarno

n ih  32 sod elavcev  več, kar je  b istveno  
zm anjšalo p ritisk  za novo delovno silo.

V  stru kturi izgub ljen ih  dni pa sc na ža
lost ne m orem o p ohvaliti z g ibanjem  obrat
n ih  nesreč. Te so  v pretečenem  letu  šte
v ilčn o  porastle, predvsem  pa so se d vign ili 
izgu b ljen i d nevi zaradi nesreč. Dočim  smo 
le ta  1959, ko sm o b ili n ajboljši v črni m e
ta lurgiji, im eli 8,5 °/o  nesreč, se je ta pro
cent lan i d v ign il na 10,7 °/o, kar je celo več  
od predzadnjih  dveh let, ko sm o zapravili 
p rven stvo  na tem  področju. D okazano je, 
da je  80 °lo  nesreč nepotrebnih , da so izk u 
p iček  neprevidn osti, m alom arnega odnosa  
da zaščitn ih  sred stev  in prem ajhne paž- 
nje. Skrajn i čas je že, da se z zm anjšanjem  
obratnih  n esreč zopet povzpnem o na prvo  
m esto m ed d elovn im i organizacijam i zdru
ženja ju goslovansk ih  železarn.

P rizad evan je za zm anjšanje nezaželjcn ih  
izostan k ov bo za našo delovno skupnost 
ved n o bolj nujno. Iz leta  v  leto  se nam  po
veču jejo  kapacitete, rast proizvodnih  obra
tov, ki je  v  teku, pa bo še posebno p otisn i
la  v  ospredje problem  d elovn ih  m oči. Smo 
in  m oram o b iti za interesiran i, da čim  v eč
je  š tev ilo  p reb iva lstva  dobi zap oslitev , ne 
sm em o pa pri tem  p osegati v  p revelik i 
krog.

P ovprečna zap oslitev  se je od 1962. leta  
v  naši železarni lan i d v ign ila  od 2610 na 
2735 zaposlen ih  a li za 4,6"/». Iz teh štev ilk  
bi izg led alo , da se je  delovna skupnost la 
n i p ovečala  za 125 zaposlenih , v  resn ici pa 
se je  še znatno več. N ajvečji p riliv  novih  
sod elavcev  je b il v  zadnjem  četrtletju , zato  
to  n e pride v  povprečju  zadosti do izraza. 
Ob vstopu  v  leto  1963 nas je b ilo 2630, na 
kraju pa 2931, kar pom eni, da se je naša  
delovn a skupnost p ovečala  za več kot tri
sto  ljudi. Sam o v enem  letu  se je torej naš 
k o lek tiv  p ovečal za štev ilo  srednje v e li
kega podjetja.

SK R A JŠA N  DELOVNI CAS

P ovečanje d elovn ih  m est v naši že lezar
n i nam  je om ogočila  izgradnja novih  n a
prav in  obratov, v precejšn ji m eri pa tudi 
delna vp eljava  nep rek in jenega  dela. O sno
van je štirih  izm en v  top iln ic i in  kovačn ici 
je gotovo  tud i naš uspeh p retek lega  leta. 
Ko sm o m ed letom  1963 dobili n ovo u sta
vo, prilagojeno dosežkom  našega družbene
ga razvoja, so se nam  v teh nološkem  po
stopku odprle n ove m ožnosti. Takoj sm o se 
od ločili za politiko  vp eljave  postopnega  
skrajšanega teden skega delovn ega  časa, ki 
zajem a sled eče principe:

Prvo: skrajšani d elovn i čas je treba vp e
ljati, k jer so drage p roizvodne naprave in  
je v n ep rek in jenem  d elovn em  postopku do
sežena večja  gospodarnost.

Drugo: skrajšani d elovn i čas je najprej 
treba vp elja ti za dela s težkim  fizičn im  na
porom .

Tretje: ob vp eljav i sk rajšanega d elov
nega časa je treba čim  večje štev ilo  sod e
lavcev  vk lju čiti na večizm ensk o delo, da bi 
bila  s tem  ob b oljšem  koriščenju  p oslovn e
ga  fonda dosežena večja  ekonom ičnost po
slovanja.

Četrto: skrajšani d elovn i čas za dela, ki 
ostanejo  na en i izm eni, se uvede nazadnje  
s tem , da se najde rešitev  čim  bolj u sp eš
n ega  delovn ega časa izm ene. Tako sm o  
prvo p ristop ili k v p elja v i 42-urnega ted 
n ika v  topiln ici. P om isliti je treba, da vsa 
ko delovno m esto  v  železarnah  zah teva  po
vprečno vsaj 25 m ilij. din naložb v osn ov
na sredstva, zato je  pridobivanje n ovih  de
lovn ih  m est hrez in vestic ijsk ih  del gotovo  
privlačno.

C elotna p redvidena p ridobitev  n ep rek i
njenega  teh n o lošk ega  postopka v  topiln ici 
je b ila  dosežena. Potem , ko so štiri izm e
ne začele norm alno delovati, se je  proiz
vodnja surovega jek la  v  povprečju  m eseč
no p ovečala  za okrog 700 ton ali za 13,5 °/o.

Že ta pokazatelj kaže koristi n ep rek in je
n ega dela, še  očitn eje pa se to odraža v do
hodku.

V peljava 4. izm ene nam  prinaša povečan  
obseg proizvodnje in večji dohodek, zah te
va pa tudi n ove d elavce. Pri tem  ne sm em o  
računati na preh itro  p ovečanje k olek tiva. 
To bi nam  povzročilo  p ovečanje stan ovan j
ske krize, osebni dohodki pa sc ne bi gibali 
v  naše zad ovoljstvo. Zato m oram o zasled o
vati koristno izkoriščanje d elovn ega  časa, z 
izboljšano organ izacijo  odpraviti n epotreb
n e d elovn e operacije; dela, katera ni nuj
no, da opravljam o pri nas, pa oddati izven  
podjetja.

VEČJA R EALIZACIJA ZA VEČJI 
DOHODEK

V stopili sm o že v novo leto  1964!
»Vse za sta lno p ovečanje g lob aln ih  in  

povprečn ih  osebnih  dohodkov« m ora biti 
vod ilo  n ašega poslovanja  v le tošn jem  letu . 
Iz te p rojekcije m ora izhajati ce lotna  naša  
proizvodna dejavnost.

Že im am o sicer zasnovan  ob seg p oslova
nja za le to  1964. D elavsk i svet podjetja  je  
predpisal proizvodni plan, k i pred vid eva  
204.240 ton skupne proizvodnje, kar je 48 
odstotkov več od dosežka lan skega le ta  in  
18 m ilijard  din realizacije , kar je 18 °/o iz 
nad dosežene v le tu  1963. Že s tem  p lan i
ranim  ritm om  napredovanja sm o prekora
č ili zvezn o in  republiško dinam iko rasti ob
sega gospodarskega potenciala . V  zvezn em  
m erilu  naj bi se družbeni produkt povečal 
za 10 "/o, v repu b lišk em  pa za 11 °/o. P red 
p isani p lan le tn e realizacije pa m ora b iti le  
m inim um  n aših  dosežkov. V  sm islu  borbe 
za p ovečanje osebnih  dohodkov m oram o  
sprožiti široko akcijo, ki m ora dati znatno  
p rek oračevan je p lanirane izd elave in pro
daje naših  izdelkov . N aše strem ljenje m ora  
b iti sta ln o  p ovečevan je  osebnih  dohodkov, 
cilj —  50.000 din povprečno m esečno —  pa 
d osežen  vsaj v zadnjem  četrtletju . V zad 
njem  četrtletju  lanskega leta  sm o dosegli 
kljub težavam , zadržkom  in  pri le delni 
vk lju č itv i n ovih  k apacitet trend le tn e rea
lizacije  17 m ilijard  din, zato sm atram , da 
je za letošn jo  realizacijo  realna m ožnost 19 
m ilijard  din, kar bi b ilo  12 "U  iznad dosež
ka zadnjega četrtletja  le ta  1963.

Po posam eznih  če trtletjih  naj bi dosegli 
sled ečo  prodajo n aših  izdelkov: prvo če trt
le tje  4,5 m ilijarde din, drugo četrtle tje  4,65 
m ilijarde din, tretje  četrtle tje  4,8 m ilijarde  
din in  zadnje četrtle tje  5,05 m ilijarde din. 
Če bom o tako realizacijo  dosegli v prvem  
četrtletju  s povprečn im  štev ilom  zap osle
nih 2950, kar je okrog 53 iznad povprečja  
lan sk ega leta , sc bodo naši povprečn i oseb 
ni dohodki že d v ign ili na 46.554 din m e
sečno. K olikor bom o v  drugem  četrtletju  
ostali pri istem  povprečju  zaposlen ih , se 
bodo osebn i dohodki d v ign ili na 48.136 din. 
V  tretjem  četrtletju , saj m oram o upošte
v a ti p riliv  iz naše in du strijsk e šole, sc bi 
štev ilo  zap oslen ih  lahko d vign ilo  na 2975, 
d osežek  povprečn ih  osebnih  dohodkov pa 
bi b il že 49.300 din. V zadnjem  četrtletju  pa 
bi pod predpostavko, da bo zap oslen ih  3000 
ljudi, dosegli 51.333 din povprečn ih  osebnih  
dohodkov m esečno.

S tak im  gibanjem  globala, ki bi znašal 
ob rea lizaciji 19 m ilijard  din, in  s predpo
stavko, da bi dohodek rastel sam o propor
cionalno 1.740 m ilij. din osebnih  dohodkov, 
bi se nam  odprle široke m ožnosti za izbolj"



Jubilanti dela z direktorjem za svoj praznik. Samo štirje so bili ob zaključku lanskega leta. Od 
leve na desno: Rudolf Mezner, mehanična; Viktor Novšek, mehanična; direktor Gregor Klanč

nik; Hajnrik Lasnik, livarna; in Jože Kave, čistilnica

Ob v e l ik e m  d o g o d k u  v d o lin i

Nova osnovna šola na Prevaljah

šavo notranjih  odnosov d elitve  ob istočas
nem  povečevanju  osebnih  dohodkov vseh  
sod elavcev . Logično je, da bi ob takih do
sežkih še h itreje kot realizacija  rastel tudi 
dohodek, zato bi sc nam  odprle dodatne 
m ožnosti za izb o ljševan je zad ovoljstva  v 
naši d elovn i skupnosti. D oseči bom o m ora
li, da se bodo n ajn ižji m esečn i osebni do
hodki posam eznikov d v ign ili do in iznad  
30.000 din.

UK REPI ZA ZAGOTOVITEV  
ZAŽELENEGA

Kaj m oram o izvršiti, da bi to strem lje
nje dosegli?

—  Izboljšati je treba organizacijo proiz
vodnje in  ured iti harm onično delo v obra
tih in  v  m edobratnem  poslovanju .

—  V in du strijsk o proizvodnjo je treba  
vk lju čiti le  izdelke, ki im ajo do kraja do
gnan in predpisan teh n ološk i postopek.

—  Proizvodnjo m oram o povečati pred
vsem  na izdelk ih  z v isoko vrednostjo.

—  In tenzivno je treba skrbeti, da se do 
kraja osvoji in du strijsk a proizvodnja iz
d elk ov našega program a.

—  V se n ovo p rid obljene stroje in  napra
v e  je treba sproti v k lju čeva ti v ob ratova
nje.

—  U sm eriti v se  sile  za u sk lad itev  en er
getsk ih  naprav s proizvodnim i zm oglji
vostm i.

—  Izboljšati m oram o teh nološko  in d e
lovn o d iscip lin o  na vseh  d elovn ih  področ
jih.

—  Postopno v p eljev a ti n ep rek in jen i de
lovn i proces, k jerk oli to zahteva gospodar
nost in om ogoča teh nološk i postopek.

—  P ovečati m oram o čut skrbi in  odgo
vorn osti do proizvodnih  naprav.

—  Z adrževati m oram o p riliv  n ove d elov
ne sile , vzgojo  pa prilagod iti tekočim  in 
p erspektivn im  potrebam .

S tatut, k i ga m oram o v  le tošn jem  letu  
dobiti, bo važen  regulator pri izvrševanju  
naših  nalog. U rejeva l bo notranje odnose  
ter skrbel za organ izacijsko sk ladnost. Za
to bodo m orali pri n jegov i zasnovi v  večji 
m eri sod elovati tisti, ki jim  m ora b iti sm o
ter podjetja  dobro poznan.

O bsežne so naše naloge v letošn jem  letu. 
P oleg  skrbi za proizvodnjo in redno p oslo
van je podjetja  bodo m orale naše sile  b iti 
usm erjen e tudi v  n ad aljevan je rasti tovar
n e in  naselja . 4,3 m ilijard e din bom o m o
rali v  le tošn jem  le tu  k oristno vgrad iti v  n o 
v e  objekte naših  obratov, vsaj 400 m ilij. 
din pa še v  objekte družbenega standarda. 
To so naložbe naše bodočnosti, zato sc b o
m o m orali za n jih ovo  popolno izvršitev  
uporno zavzeti. Izvrševan je  teh  leži pred
vsem  v  proizvodnji.

P ovečevan je  proizvodnega p otenciala  ob 
zn iževan ju  stroškov izd elave nam  bo p ove
čevalo  naše osebne dohodke, istočasno pa 
tudi sred stva za izgradnjo tovarne in kra
ja, zato  sm o prepričani, da bom o v  zasno
van i akciji složni in  enotni.

N a kraju d ovolite, dragi sod elavci, da 
želim  vam  in  vašim  družinskim  članom  
srečno in plodno leto 1964.

S r e č n o !

K O R O Š K I  F U Z I N A R

N osila bo im e talca —

N am esto da bi zap isali kaj o »Vi
gredi«, lisrtu osn ovn e šo le  n a  P reva
ljah, povzem am o iz zadnje štev ilk e  
lanskega le ta  kar celotn i zapis o novi 
šoli. Odiprli so jo  22. decem bra 1963. 
V  »V igredi1« so  n ek aj dni prej o tem  
lep o  p oved ali, kar radi ponovim o za 
železarje in za vso  dolino.

P rav  je, da -na u vod n em  m estu  naše V i
gred i zap išem o nekaj s lo v esn ih  besed, saj 
sm o p red  velik o  u resn ič itv ijo : P reva lje  bo
do p o  tr id ese tih  le tih  želja  in  boja končno  
d ob ile  novo šolo! Enkratnega dogodka se 
ne veselijo  le  u čen ci in  n jih  u čitelji, tem 
več v s i P reva ljčan i in v sa  naša občina, vsa  
M ežiška dolina, saj bo šola res naša šola  
—  zrasla je  Ob prizadevanjih  in  p risp evk ih  
vseh  občanov.

Stara šo lska  stavba, ki jo je kom isija  že 
pred trid esetim i le ti posla la  v  zaslužen i po
koj, nam  je  ven d arle s lu ž ila  —  sicer  z v e 
liko naduho, a k ljub  tem u  zvesto  —  v se  do 
letošn jega  leta. Jez ili sm o se na n jene pre
tesn e p rostore in  hodnike, n a  n jeno  zasta
re lo  oprem o, iz dneva v  dan sm o ji očitali, 
da n im a knjižn ice, p ion irsk e sobe, d elavn ic, 
k abin etov za učila, obsojali sm o jo, da s 
svojo  slab o razsvetljavo  k vari v id  našim  
učencem , zad n je le to  sm o ji m orali oelo 
podpreti strop ove z  d eb elim i stebri —  
skratka: neizbežno se je  b liža l dan, ko se 
bom o dokončno p oslov ili od nje: staro šo lo  
v  pokoj, rnii v  n ovo  šolo. A  priznajm o ji: 
stara šola je  izšo la la  m nogo rodov P reva lj-  
čanov, m nogi m ed n jim i so p osta li po
m em bni m ožje! Zato je prav, da se dostojno  
poslovim o od nje!

um etn ika Franja Goloba

V  n ov i šo li —  ki je  prav gotovo m ed  
najtepšim i v  n aši repu b lik i —  bo stek lo  
n aše ž iv ljen je  po novo. Čakajo nas prostor
ni, sv e tli hodn ik i, čakajo sodobne učiln ice, 
še posebej u čiln ice za  fiziko, kem ijo, b io
logijo, lik ovn i pouk, p etje , gospodinjstvo, 
teh n ične delavn ice, fotolaboratorij, k n již
nice, p ionirska soba, čakajo nas najsodob
nejša učila. Šolsko delo b o  torej lep še in  
lažje, zah tevalo  pa bo od nas, da se  bom o  
tem eljite je  p oglab lja li vanj —  kar p ovej
mo, oči vseh  bodo uprte v  nas! Zato bom o  
m orali v  m arsičem  sp rem en iti in  izboljšati 
naše delo, k a r  pa bom o u resn ičeva li le, če 
bo pri tem  resn ično sod eloval sleh ern i član  
našega novega, ve lik ega  k o lek tiva . U stva 
riti si m oram o svetlo , sončno šolo, šolo s 
cvetjem , da se  bom o v  njej čimibotje in  
lep še  p o ču tili —  naj ostane za  n am i šo la  z 
nezadostn im i ocenam i in slabo d isciplino!

Sklenili' sm o, da -našo novo šolo im en u 
jem o po Pranju  GOLOBU, k i je  b il rojen  
le ta  1913 na P revaljah , postal znan slo 
ven sk i slik ar  —  v  svo jih  d elih  je  z v e lik im  
um etn išk im  darom  u pod ablja l rodn-o K o
roško —  ter b il 1. 1941 u streljen  k o t talec.

S svojim  delom  in  ž iv ljen jem  je  b il Fra
njo GOLOB u m etn ik  in  dom oljub —  zap i
šim o si torej n jegovo  svetlo  im e tud i v  na
še d elo  in  ž iv ljen je .

Pom em bna p rid ob itev  v  n ov i šo li je  
sten ska s lik a  —  P reva ljsk a  štorija  —  k i jo  
je  izd ela l znan i sloven sk i s lik ar Jan ez V I
DIC. U m etn išk a  u pod obitev  p reva ljšk e  
zgodovine, naših  ljudi, bo p rav  gotovo po
stala  poseb na d ragocenost našega  kraja, 
ysp  n a še  K oroške,
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Vsekakor želimo poudariti še dejstvo, da 
se je  maša šola že doslej aikltiv.no vključe
vala v življenje 'kraja fin da je tesno sode
lovala S' podjetji na Prevaljah, z njihovim i 
delavskim i sveti. Učenci so zlasti na vsa
koletnem  proizvodnem  delu spoznavali 
življenje in  delo v domačih podjetjih  — in

Prekrasna nova prevaljska šola. Sliko smo 
sneli kar z vabila na otvoritev, pa tako ni 

treba navesti niti avtorja

spoznanja so jim' mnogo 'koristila za delo 
v šoli, za življenje. Še posebej je  bilo naše 
sodelovanje plodno s Tovarno rezalnega 
orodja P revalje  in s  Tovarno lesovine in 
lepenke.

In  končno: Tudi naši Vigredi, k i prehaja 
letos v  9. leto  svojega življenja, — se obe
tajo  v  novi šoli nove možnosti dela in raz
voja, k o t seveda vsem krožkom, ki delajo v 
okviru pionirske im m ladinske organizacije.

Vsej naši socialistični Skupnosti, 
vsem občanom, 
vsem, iki so ise osebno zavzeli 
za gradnjo  šole,

naša isk rena zahvala!

ŽIVLJENJEPIS FRANJA GOLOBA

1913 rojen 5. aprila na Prevaljah; oče je 
bil izučen mesar, a svojega poklica ni 
opravljal, b il je v službi na železnici. F ran

ček je  obiskoval ljudsko šolo na P revaljah  
in v  M ariboru, dokončal p rv i razred gi
mnazije v P tu ju  in  v drugem razredu odšel 
v M aribor te r  se posvetil podobarsko-po- 
z la tarsk i obrti v delavnici podobarja in po- 
zlaitarja A. Zorattija. Tu je ostal tri 'leta 
te r  opravil pomočniški izpit.

1931 pom agal m ojstru Z orattiju  p ri p re
novitvenih delih v notranjščini ptu jske 
m inoritske cerkve in spoznal restavratorski 
poklic. Srečanje, s prof. dr. Fr. S teletom  in 
restavratorjem ' M. Sternenom . V jeseni 
opravil pomočniški izpit in  odšel v  L jub
ljano.

1931/32 študiral v  L jubljani na  Srednji 
tehnični šoli v k iparskem  oddelku pri 
prof. Francetu K ralju.

1932/33 nadaljeval študije na Umetno
obrtni šdli v Zagrebu n a  kiparskem  oddel
ku te r  pod vplivom  slikarja  in  grafika 
M. G rujiča pričel slikati.

1933/37 redn i študent zagrebške Akade
m ije za upodabljajočo umetnost.

1936 v poletju  obiskal Italijo.
1937 v pozni jeseni odšel služit vojaščino 

v Goražde.
1938 konec jun ija  m eseca že doma, ju lija 

sodeloval s p rija te ljem  Šušmeljem p ri or
ganizaciji narodnoobram bnega tabora vi- 
sofcošolfc v  Koblji n a  Kozj aku.

Jeseni se je  vpisal za izrednega slušate
lja  na  Univerzi v  L jubljani na oddelku za 
um etnostno zgodovino.

Decembra meseca izdal zbirko lesorezov 
»Nmav čriez izaro«.

1939 spomladi odšel na  trim esečni tečaj 
za restavratorjie v  Pokrajinskem  m uzeju v 
M ariboru.

V ečkrat obiskal Koroško in sploh gornjo 
Dravško dolino.

1940 skupaj s šušm eljem  organiziral 
»Kobansko društvo« te r p rip rav il ustano
vitev »Kobainsko-fcoroškega društva«, ki pa 
je ostalo ilegalno in  n i prišlo do potrditve 
pravil s stran i oblasti.

Konec le ta  poklican na orožne vaje v 
Bohinjlslko Belo.

1941 se preselil na Falo in se vozil v Ma
ribor v službo. Napad sil osi je  dočakal v 
vojaški suknji; ko se je  po razpadu vrnil 
v Maribor, je  bil še nekaj dni p r ip r t v 
M eljski vojašnici. Pobegnil in se um aknil 
v  Dravograd, k jer ise je zaposlil p ri »Sie
mensu«. O pravljal je  'delo skladiščnika in 
pričel ilegalno delati za OF.

13. ju lija  j'e bil navzoč n a  sestanku sku
pine ilegalcev, k je r  so sie odločili, da  ne 
gredo takoj v  partizansko enoto, k ljub  te
mu 'da so sumili, da za njihovo delo ve 
gestapo.

15. ju lija  jih  je  pet fiz im enovane skupi
ne odšlo v Molniško četo, drugi, m ed n ji
mi Franjo in b ra t Jože, so ostalli v Dravo
gradu. Okoli 27. avgusta so ga v  Černečah 
aretirali in  odpeljali na  P revalje, od tu  v 
Begunje. 3. septem bra iso ga ustrelili v 
Skupini dlesetih talcev v Domžalah.

Znano delo F ran ja  Goloba je  osem najst 
izvirnih lesorezov NMAV CRIEZ IZARO. 
(Tri poisnetke smo objavili v zadinji številki 
»Koroškega fužinarja«. Op. uredništva.) 
V uvodu beremo m ed drugim:

..  . Poleg želje, da po  um etnosti spozna 
in izrazi sebe, pa je  b ila  najm očnejša pri 
njem  želja, da bi zajel in izrazil našo vas 
in svet njenega človeka. Ob otožni melo
diji koroške popevke Gor čez izaro se m u 
je  0'dprl Ita 'svet p ristno  slovenske poezije, 
pa itudi 'kot svet slovenske boli. Poleg te 
pesmi m u  je  p o t v  ta  svet kazala narodna 
pesem o  km etu  in  je  v  svojih sanjah za
zrl k o t nekdaj srednjeveški um etn ik  km eč
ko življenje, k akor se izraža v  podobah 
letn ih  časov; čisti svet liričnega razpolože
n ja  pa se mu je odkril v  Želj ah.

K ar narodna pesem v  m elodiji, pa tudi 
že v ritm u svoje besede izraža, je  m lad 
um etnik izrazil s formami, k i podobno na
rodni pesm i pripovedujejo, nizajo podobe 
in  simbole čustvenih razpoloženj, a  tudi

Iz prevaljskih 
personalov. 

Tisto belo 
za zazidkom 

je Meža
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Za praznik — za napredek domovine

OTVORITEV SREDNJE PROGE NOVE VALJARNE
Pozdrav, obrazložitve in  zahvala  v  zgod ovin skem  nagovoru  direktorja G regbrja K lančnika

Novi obrat je vključil član Izvršnega sveta in predsednik odbora za plan SRS inženir Viktor
Kotnik

N a praznik  republike, 29. XI. 1963, 
sm o odprli prvi obrat nove valjarne  
p lem en itega  jek la  na R avnah. Na  
pom em bno slovesn ost so prišli pred
stavn ik i obratnih  organov, oratarji 
našega m eta luršk ega  sveta  in  p rija
te lji fužin  ter tisoči sod elavcev  in  
svojcev . R adostno vk lju ču jem o ta 
dom ovinsk i in  d elovn i praznik  s po
n o v itv ijo  d irektorjevega  nagovora  
kot naš ponosni S R E Č N O !

T ovarišice, tovariši, dragi sod elavci, ce
n jen i gostje!

Ju goslovan sk i narodi p roslav ljajo  letos  
posebno pom em ben ju b ile j. Na današnji 
dan pred 20. le ti so se zbrali prvi p red stav
n ik i lju d stva  ter na zgod ovin skem  zaseda
n ju  osn ovali tem elje  naše n ove soc ia listič
n e  fed era tivn e  republike. 20-letn i jub ilej 
je  kronan s popolno preobrazbo naše drža
v e  —  iz zaosta le  dežele je  postala in du 
strijsk o  razvita  skupnost.

Tudi v  naši občin i je  b ilo  v zadnjih  18. 
le tih  po osvob oditv i zgrajen ega  več kot 
nekaj sto letij poprej. Pri tem  igra posebno  
v logo  naša delovn a organ izacija  železarne.

N a podlagi tradicij, izkušenj in  sposob
nih ljud i je b ila naša železarna že v  prvem  
p lansk em  usm erjanju  odrejena za sp ecia 
liz iranega  proizvaja lca  p lem en itih  jek el. 
Že le ta  1946 so b ila  izvršena p rva in v esti
cijsk a  dela  za p ovečan je proizvodnih  
zm ogljivosti, ki so se nato  vsa le ta  n ada
ljeva la . To nam  je  om ogočilo, da sm o obseg  
naše proizvodnje iz  le ta  v  leto  p ovečava li 
in  že le ta  1959 z izdelan im i in  prodanim i 
izd elk i v  vredn osti 10,1 m ilijard e din do
seg li skoraj d esetk ratno predvojno rea li
zacijo. V  tem  le tu  sm o se od ločili, da v sto 
p im o v  novo  sk ok ov ito  rast naše železarne. 
Izdelan  je  b il in vestic ijsk i program , ki je  
b il po sp rejetju  d elavsk ega  sveta  dne 
4. 4. 1960 odobren  tudi od posebnega  
oblastnega  organa.

Za izv ršitev  tega  program a sm o na pod
lagi sam ofinanciranja za povečan je zm og
ljivosti ta liln ice  in  va ljarn e dne 28. 5. 1960 
sk len ili pogodbo z Ju goslovan sk o in v esti
cijsko banko, za kovačn ico pa 18. 9. 1961 z 
Ju goslovan sk o  banko za zunanjo trgovino.

Ta in vestic ijsk i program  za p ovečanje  
ta liln išk ih  k apacitet p red v id eva  n ovo  25-t 
elek tro  obločno peč in  sk ladn o povečanje  
naprav za p lastično p red elavo  su rovega  
jek la  z dodatno 1800-t h idrav ličn o  stisk a l
n ico  v  kovačn ici in  izgradnjo srednje pro
ge n ove valjarne. Program  je  p o leg  osn ov
n ih  k apacitet p red vid eval tudi izgradnjo  
odgovarjajočih  en ergetsk ih  naprav, tran s
form iranje elek tro  en ergije, proizvodnjo

pojo s črtam i in čustvenem u valovanju 
podajajočim i se svobodno predelanim i ob
likami. K ar čutimo in slutim o ob besedah 
in m elodijah, nam  je  um etnik ponovil v 
vizijah iz sveta črno belih lis, v  »sencah«, 
v ka terih  se nam  ti  lik i prikazujejo na  pa
p irju  in zapojo svojo pesem, še preden smo 
razvozlali n jih  oblikovni svet.

k isik a  ter p rim em o povečavo p liparne in  
kom presorske postaje.

Program  povečanja kapacitet, projekt in  
vrsto  d etajln ih  načrtov, jek len e konstruk
cije  stavb  ter industrijsk ih  peči in  še vrsto  
drugih  strojnih  naprav sm o izdela li sam i. 
P oleg  tega  pa sm o angažirali še druga pro
jek tan tska , gradbena, in du strijsk a  in obrt
n iška podjetja.

Za n ačrte jek len e konstrukcije stavbe —  
»M ašinoprojekt«, Beograd, za fundam ente  
valjarn e —  »Plan«, Zagreb, za gradbena  
d ela  —  »Gradis«, za žerjave —  »Litostroj«, 
za ven tila torje  —  »V entilator«, Zagreb, za 
m ontažna dela —  »Rade K ončar«, EM, M a
ribor, Toplovod, Tovarna železn išk ih  vozil 
»Boris K idrič«, »E lektrosignal«, Ljubljana, 
»Brača K avurič«, Zagreb, del oprem e pa 
nam  je dobavila tudi STT.

V ečji del in vestic ijsk e oprem e sm o s 
k red itn im  p lačilom  n abavili v inozem stvu , 
in  to: elek tro  peč pri ita lijansk i firm i »Ta- 
gliaferri« , avtom atiko stisk aln ice in  m ani
p ulator pri zapadnonem ških  firm ah Schlo- 
m ann in D ango D ien en thal, k isikarno pri 
ita lijansk i firm i S. I. O., e lek tro  oprem o pri 
avstrijsk i firm i Elin, strojno oprem o v a 
ljarn e pri švedsk i firm i M orgardsham m er, 
ogrevne p eči pri zapadnonem ški firm i 
Ofag, kom presor pa od šved sk e firm e 
A tlas-C opes.

P rva  in vestic ijsk a  dela po tem  progra
m u sm o p ričeli že le ta  1960. V se novozgra
jen e objekte sm o sproti vk lju čeva li v obra
tovanje. Tako sm o že 26. avgu sta  1962. leta  
pričeli s proizvodnjo na n ovi 25-t obločni 
peči, v kovačnici pa z nepopolno oprem o  
le tos že preko celega  le ta  uporabljali 1800-t 
hidravlično  stiskalnico , oktobra pa jo iz 
p opoln ili še  z 8 -t m anipulatorjem  in 40-t 
žerjavom .

L etošnji jub ilej republike je  za nas po
sebno prazničen, saj sm o danes z dogra
d itv ijo  srednje proge n ove valjarn e in no
ve k is ik a m e zak ljučili ce lotno  izgradnjo te

faze rasti naše železarne. Skupno sm o v lo 
ž ili v osnovna sredstva dodatnih  okroglo
4,8 m ilijarde din, in  sicer:

m ilij. din

—  v topiln ico  okrog 350
—  v  kovačn ico okrog 700
—  v kisikarno okrog 330
—  v energ. naprave, prom et itd. 420
—  n ajvečje v lagan je pa je  b ilo  v 

valjarno in to okrog 3.000

P rostor današnje ju b ile jn e proslave je 
sim b oličen  prikaz naše ž iv e  socia listične  
stvarn osti —  na tem  m estu , k jer je b ilo  
okupatorsko taborišče in so naši ljud je sta
n ovali v  nek u lturn ih  barakah, otvarjam o  
najm odernejšo valjarno p lem en itega  jekla.

Srednja proga n ove va ljarne je avtom a
tizirana, im a dve koračni ogrevn i peči, pet 
trio ogrodij z v a lji 550 0  ter naprave za 
rezanje, h lajenje, žarjenje in  adjustiranje  
valjanega  blaga. Skupno sm o v obrat za 
uvozno oprem o v lož ili 1,865 m ilij. din, za 
stavbe, gradbena dela  in dom ačo oprem o pa 
1,135 m ilij. din. Z izgradnjo n ovih  proiz
vodnih  naprav sm o dobili povečano kapa
citeto  v  proizvodnji su rovega  k va litetn ega  
in  p lem en itega  jek la  za 35.000 t, v  kovanem  
b lagu  za 5 0 0 0 1, v  va ljan ih  gredicah  za 
okrog 5000 t in  25.000 t v  gotovem  v a lja 
nem  b lagu od 20 do 100 okroglo, k vadrat
no ali v drugih profilih . K isikarna pa bo 
dala 660 m 3 k isika na uro.

P rid ob itev  bo dosežena tudi v teh n o log i
ji. Z adostna k oličina la stn ega  k isika bo 
p ovečala  in ten zivn ost ta ljen ja  jek la . Z 
m ožnostjo va ljan ja  250 kvadrat ter m ož
n ostjo  predkovanja se bo povečala  p lastič
na predelava, velik ost in gotov  pa p rilago
d ila kapaciteti liv n e  lope.

L etna proizvodnja naših  izdelkov, n a 
m en jen ih  tržišču, se  bo s tem i novim i ka
p acitetam i povečala  za okrog 6,5 m ilijard  
dinarjev. Pri tem  ni šteta  vrednost p ove
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čane proizvodnje surovega jek la  n iti vred 
nost proizved en ega kisika.

P rv i p lodovi n ovega in vestic ijsk ega  v la 
ganja so  b ili doseženi v lanskem  letu , še 
bolj pa so izražen i v le tošn ji realizaciji. Na 
p odlagi bo ljšega  izkoriščanja obstoječih  
k apacitet ter d elne vk lju čitve  novih  pro
izvodn ih  naprav sm o letos v  11 m esecih  
izd ela li in  prodali za 13,5 m ilijarde din n a
ših  artik lov , kar je 15 °/o več kot v  istem  
obdobju lan skega  leta. R azveseljivo  je tudi 
d ejstvo, da sm o s tem  za 3 *In prekoračili 
tudi kvoto, ki jo je p red vid el plan.

Skladno s povečano proizvodnjo se je 
povečala  tudi p roduktivnost, in  to v sk up 
ni proizvodnji za okrog 11 °/o, zato  so, ra
zu m ljivo , rastli tudi naši povprečn i osebni 
dohodki. V  d esetih  m esecih  letošn jega  leta  
so zn ašali 41.175 din neto na sod elavca  m e
sečno, kar je  preko 10 °lo več kot v  istem  
obdobju lani. S tem  pa ne sm em o b iti za 
dovoljn i. K dor je  zadovoljen , ob ičajno ne 
napreduje. N ezad ovoljstvo  z doseženim i 
uspeh i razvija strem ljenje za v išjim i do
sežki.

D elite v  osebn ih  dohodkov je ena od g la v 
n ih  g ib al p oslovne dejavnosti, od nje so 
od visn i notranji odnosi, zad ovoljstvo  in 
elan  d elovn e skupnosti. Z ve ljavo  ob lik o
van ja  osebnih  dohodkov v  od visnosti od 
poslovn ega  uspeha ce lotnega  podjetja  in  
posam eznih  obratov se je  v naši d elovn i 
sk upnosti razvija l čut in teresa  za p oveča
nje proizvodnih  uspehov. Z izpopolnjenim
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praviln ikom , ki je stopil v ve ljavo  s pri
četkom  2. p o lletja  lanskega leta, pa smo 
izb o ljša li tudi odnose notranje d elitve  
osebnih  dohodkov. P o  u velja v itv i tega pra
v iln ik a  so kljub obsežnejšim  delom  in po
večan i proizvodnji stagn ira li osebni do
hodki v v išjih  kategorijah, rasli pa v sred
n jih  in  n ižjih  kategorijah  našega d ela v 
stva. V I. p o lletju  letošn jega  le ta  so se 
proti istem u  obdobju lan skega  le ta  osebni 
dohodki k oleg ija  in šefov  sk lopov obratov  
zn ižali od 110.189 na 105.265 din m esečno, 
zn iža li pa so se tudi pri obratovodjih  in  
oddelkovodjih  in  to od 81.084 na 79.421 din 
m esečno, p ov iša li so se pa pri kategorijah  
delovodij od 64.802 na 66.200 din m esečno, 
pri v isoko k va lificiran ih  d elavcih  od 44.139 
na 50.100 din, pri k va lificiran ih  delavcih  
od 38.936 na 45.023 din m esečno. V podob
nem  odnosu pa je porast tud i v  n ižjih  ka
tegorijah.

Iz teh štev ilk  se jasno vid i, da so se no
tranji odnosi d elitve  v  letošn jem  letu  po
pravili, strem eti pa m oram o naprej, da se 
bo proces d elitve  prilagajal zah tevn osti in  
odgovornosti delavca, kar se najlaže u go
tav lja  po tem , za katere d elovn e operacije  
se dobi lažje oz. težje druge sod elavce. Že 
je postalo  jasno, da ho treba pri bodoči 
delitv i, kar m ora b iti u v elja v ljen o  že v 
planiranih  g lobalih  osebnih  dohodkov po
slovn ega  p lana za sledeče leto, v sk lad iti 
tudi odnose m ed osebnim i dohodki enakih  
kategorij m etaluršk ih , ta liln išk ih  in p re

d elovaln ih  obratov, vzd rževaln ih , m ehan
sko pred elovaln ih  in drugih  obratov. Iska
ti bo treba p rav iln ejše odnose m ed oseb
nim i dohodki sod elavcev , vezan ih  na delo  
po 4 ali 3 in m anj izm en. P oskrbeti bom o  
m orali, da bodo osebn i dohodki v m eta
luršk ih  obratih s fizično in um sko zah tev 
n im  delom  rasli h itreje  od osebnih  dohod
kov na lažjih  d elovn ih  področjih.

V es ta proces pa bo izv ed ljiv  le  ob p ove
čani proizvodn ji in  zv iševan ju  p rod u k tiv 
nosti dela. Z avedati se m oram o, da sp re
m em be odnosov ne m orem o doseči z zn i
ževanjem  osebnih  dohodkov določenih  ka
tegorij d elavstva , tem več le  s h itrejšim  
povišanjem  tistih , ki re lativn o  zaostajajo. 
To je  izv ed ljiv o  s p ovečan im  globalom  
osebnih  dohodkov, ki je d oseg ljiv  s p oveča
n im  obsegom  poslovanja.

D elavsk i svet naše železarne je za p ri
hodnje le to  že sprejel p lan proizvodnje, ki 
p red vid eva  18 m ilijard  din prodaje naših  
izdelkov. To pom eni, da m oram o v  prihod
njem  letu  doseči 1500 m ilij. din povprečne  
m esečne rea lizacije . K ljub tem u, da sm o  
pridobili n ove p roizvodne naprave, bo to 
za nas težka naloga. Potrebno bo poskrbeti 
za odpravo vseh  ozkih  grl, kot so in du 
strijsk a  voda, žariln i agregati, predvsem  
pa z izboljšano teh nološko d iscip lino za 
znižanje izm ečka in povečan je dobiti.

Pred nam i je zadnji m esec le tošn jega  le 
ta. S fin išem  m oram o poskrbeti, da bo v 
tem  m esecu  čim  večja  proizvodnja in pro

RAVENSKA ŠOLA PRED 60 LETI (slikano leta 1903 pri stari šoli ob župni cerkvi). LE MALO SE JIH ŠE N A J D E ...
Sedijo od leve proti desni: Konstancija Švajger, Ana Mak-Kurzwail, Amalija Tasotto-Podojstršek, Marija Hartman, Avgusta Kraiger, Mici, po
ročena Revelant, Marija Stopar-Kcfer, Pavla Pistotnik-Jevšnikar, Jožefa Puh-Wlodyga, Terezija Sekavčnik-Šilcr, Ana Vidrih-Jcvšenak, Buč. 
Stojijo v I. vrsti: Ivana Mihelač-Kasper, Marija Logar, Pavla Lesjak-Večko (ki je odstopila sliko), Terezija Kleidernik-Brusnik, Avgusta Ster- 
njak-M erkec (še živi na Dunaju), Zofka Trohej, Marija Podvinšek, učitelj Ludvik Stotter — še živi v Celovcu, 90 let star, nadučitelj Prclasnik, 
Irmgard Hon — poročena, posestnica Rogaške Slatine, oče zdravnik, Pratnekar — živi v Gradcu, Marija Strmčnik — poročena, živi na Dunaju, 
Planeker, Marija Andervvald, Fanika Kastcvnik, Pavla Dobravc, Alojzija Kotalo, Alojzija Vidrih. Dalje Jožef Mrak, lekarnar, še živi, Valter 
Eichholzer, Magrič, Julija Kotalo-Robač, Fanika Skomšek, Ema Cas, Ozimic-Veršnikova na Ravnah. Sledijo fantje: Franc Bučar, Alojz Glavar, 
Gluhat, Karl Gorjup, Fridrih Brundula, Johan Kotnik, Johan Carc, Rcpotočnik, Koncčnik, Mini Mezner, Avgust Dobrovnik, Lorc Črešnik, 
Hajnrih Krajger, Lorene Pušnik, Napotnik, Pratnekar, Maks Husar, Pongrac, Valter Holm — sin dr. Hohna, Kočnik. -  No, tako starih slik res 

ne bomo več tolmačili, ampak kdo še more za 60 let nazaj tako razbrati, kot sta razbrala Pavla Vcčko in Wlodygova mati.
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daja naših  izdelkov . Z avedati se m oram o, 
da znatno zaostajam o pri izvrševanju  naših  
pogodbenih ob vezn osti, zato m oram o d e
cem bra m eseca poskrbeti za znatno zm an j
šanje zaostankov dobav našim  p otrošni
kom. O bstaja realna m ožnost, da že v  m e
secu decem bru dosežem o povprečno m eseč
no realizacijo, p redvideno za prihodnje  
leto, t. j. 1500 m ilij. din, zato naj bo ta tudi 
naša obveznost. Če jo bom o izpoln ili, bomo  
lan skoletn i ob seg  poslovanja, izražen s 
prodajo naših izdelkov, p ovečali za več kot 
17 °/o . Taka realizacija  nam  bo dala p ove
čani g lob al osebnih  dohodkov ter s tem  
tudi m ožnosti za takojšen  pristop k po
stopnem u' urejevanju  notranjih  odnosov  
delitve , zato sm o prepričani, da se bom o  
zanjo vsi zavzeli.

M edtem  ko nism o še n iti zak ljučili prve  
faze izgradnje, sm o že vstop ili v n ovo rast 
naših proizvodnih  obratov. N a podlagi n o
vega  in vestic ijsk ega  program a ter sk len je 
nih kred itnih  pogodb so že v  teku  in v esti
cijska dela, ki bodo zajem ala v lagan je v 
osnovna sred stva  v v iš in i 18,5 m ilijard  din, 
kar je 4-krat več od vlaganja, ki ga danes 
zaključujem o. P ovečati m oram o taliln išk c  
in  livarsk e kapacitete, zgraditi b ločno in 
lahko progo valjarne, jek lov lck  in hladno  
predelavo, povečati kovačnico ter dogradi
ti vzm etarno, zgraditi težko m ehansko ob- 
delovaln ico  ter sk ladno povečati energetsk e  
in  vzd rževalne obrate ter prom et in  konč
no zgraditi tudi ob jekte za raziskovalna in 
kontrolna dela ter upravo. Če si bom o za 
izv ršitev  tega  našega obširnega program a  
prizadevali, bo 25. ob letn ica  u stan ov itve  
naše republike lahko kronana še z znatno  
večjim i d elovn im i uspehi: z zaokroženo to
varno p lem en itih  jek el, ki bo dala na do
m ača in  tuja tržišča izdelkov  v vrednosti 
39 m ilijard  din letno. To našo zasnovano  
bodočnost si bom o k ovali sam i, izkovali pa 
si jo bom o le s p ožrtvovaln im , vzajem nim  
in složnim  delom .

Od naših načrtov se povrnim o nazaj v 
sedanjost, na plod že izvršenega  dela —  
srednjo progo n ove valjarne. N ajprej se 
m oram  iskreno zah valiti vsem , ki ste dali

s k ''i
Našo bodočnost si bomo kovali sam i. . .

svoj delež, da današnji d vajsetletn i jub ilej 
lahko tako svečano proslavim o. V im enu  
vas, dragi sodelavci, pa se obračam  na n a
šega dobrega znanca, saj je z njegovo oseb
n ostjo ozko p ovezana celotna izgradnja  
naše črne m eta lurgije in  s tem  tudi naše  
tovarne, člana Izvršnega sveta  in  p redsed
n ika odbora za plan SRS inž. V iktorja K ot
nika, da nam  spregovori in  s pritiskom  na 
gum b požene v  obratovanje novo valjarno.

»Organizacija in psihologija dela«
Ob knjigi Pavleta Kogeja

»Kadar govorimo o gospodarstvu, upo
rabljam o gospodarsko izrazoslovje. Zato se 
nam na p rv i pogled1 zdi kar malo čudno, ko 
berem o in slišimo v zvezi z organizacijo 
dela izraz psihologija. 2e beseda sama se 
nam zdi nekoliko tuja, vsekakor pa zveza
na s pojmi, ki so vse prej ko t gospodarski. 
Celo psiholog sam bi bil svoj čas skoraj 
malo užaljen, če bi ga povezovali z gospo
darstvom.« Tako p rav i dr. France Bučar v 
predgovoru h knjigi Pavleta Kogeja, Or
ganizacija in  psihologija dela, ki je v de
cembru izšla p ri založbi Življenje in teh
nika v novi zbirki Človek in  delo.

Zelo mnogo ljudi p ri nas si še težko 
Predstavlja, kaj pravzaprav bo počel psi
holog v  tovarni. To je p ri nas, v  deželi z 
mlado industrijo, tud i popolnoma razum 
ljivo. V razvitih deželah si je psihologija 
dela ali industrijska psihologija, k o t jo 
imenujejo drugi, že zdavnaj u trd ila svoje 
mesto v  industriji. P ri nas pa  je  bila ta 
Veja sodobne uporabne psihologije še do 
nedavna skoraj popolnoma neznana. P rav 
Zadnja leta pa si vedno krepkeje u tira  pot

v gospodarstvo in ne bo več dolgo, ko nam 
beseda psihologija ne bo več tu ja  in psi
hologovo delo ne neznanka.

V času, ko so se povečale potrebe in za
nim anje za psihologijo dela in ko so tudi 
v našo železarno prišli prvi psihologi, nam 
je Kogejeva knjiga še posebej dobrodošla. 
Pozdraviti jo moramo toliko bolj, ker je 
prvo domače delo s tega področja.

Pisec obravnava zaokroženo vsa tista 
vprašanja, ki so v  zvezi s človekom v to
varni, s tistim  človekom, ki s svojimi ro
kami in s svojim  umom usm erja proizvod
njo in fci m rtvi mehanizem  podjetja spre
m inja v živ organizem.

To je človek z določenimi sposobnostmi 
in znanjem, s svojimi potrebam i in čustvo
vanjem, človek, ki se spre s svojim sode
lavcem; ki udari s pestjo po mizi, ker ga 
je  nekdo po nem arnem  prik ra jša l za tiso
čak. Ta človek z vsem bogatim  spletom 
lastnosti vpliva na proizvodnjo in z vsemi 
temi lastnostm i stopa v  odnose s sodelavci. 
Opisu lastnosti tega bitja, k i združuje te

lesno in duševno sestavino, je namenjeno 
prvo poglavje knjige.

Delavčeva proizvodnost in  njegovo last
no zadovoljstvo sta v veliki m eri odvisna 
od skladnosti m ed njim  in med delovnim 
mestom, na katerem  prebije ves svoj de
lovni čas. Zato je velik  del knjige posvečen 
ravno povezanosti med delavcem in delov
nim  mestom. Kakšne so slabosti in pred
nosti deljenega dela? Kako naj delo, ki je 
z delitvijo postalo osiromašeno, obogatimo 
in  vrnem o delavcu občutek, da resnično 
u stvarja  nekaj novega? Kako ugotoviti, 
kakšne sposobnosti zahteva delovno mesto? 
In kakšne sposobnosti ima delavec? K ate
ra delovna m esta so prik ladna za zaposlo
vanje žensk in invalidov? Kako čim p ra 
vičneje oceniti zahteve delovnega mesta? 
Na vsa ta vprašanja odgovarja pisec — ne 
z zapletenim umovanjem, am pak tako, da 
te odgovore lahko takoj praktično upora
bimo.

Malo je delovnih mest, k je r  je  človek 
ločen od drugih ljudi. Vse več je  tistih, 
k jer je  tesno povezan s sodelavci in  kjer 
je  vsak njegov korak odvisen od koraka 
sodelavca. Delovna skupina, o kateri govo
ri naslednje poglavje, postaja p rav  v ob
dobju ekonomskih enot vedno važnejši člen 
v podjetju. K er nismo čisto nič poznali za
konitosti, k i veljajo v  delovni skupini, smo 
tudi p ri organiziranju ekonomskih enot 
upoštevali samo gospodarsko plat, psiholo
ško pa smo popolnoma zanem arili. Ali smo 
se že kdaj vprašali, če je nagrajevanje po 
uspehu velike ekonomske enote, v kateri 
je  več sto delavcev, res bolj spodbudno za 
delavca? Včasih se zdi, kot da pozabljamo, 
zakaj smo pravzaprav prešli na ekonomske 
enote. Ko obravnava delovno skupino, po
sveti pisec poseben razdelek vprašanju  vo
denja te  skupine, načelom vodenjia, izbira
nju  in šolanju vodij itd. Posebej govori o 
m ojstrski miselnosti. Tudi o tem  se p ri nas 
mnogo govori. Veljalo bi upoštevati m ar
sikatero v knjig i izraženo misel. V času, ko 
prehajam o na 42-urni delovni teden, je  za 
nas še posebej zanim iv razdelek o delov
nem času, o u rn iku  in  odmorih. Ponovno 
se vprašamo, ali deljen delovni čas res 
požre delavcu ves prosti čas. Tudi najbolj 
trdn i zagovorniki dosedanjega načina dela 
bodo morali ob avtorjevih dokazih popu
stiti.

Zadnje poglavje, čeprav kratko, pa nas 
še p rav  posebej razveseli in  pritegne. Po
svečeno je delavskemu sam oupravljanju. 
Zdi se, ko t da sta nam  zakon o sam ouprav
ljan ju  in sedaj še nova ustava odprla vrata 
tem ne čum nate na livado, k i se koplje v 
sončni luči, nas pa  je ta bleščava zaslepila 
— tipamo in tavam o in dolgo ne najdemo 
prave poti na sončno, cvetočo livado, k jer 
bi lahko sproščeno zadihali ob ustvarja l
nem delu.

Izkazalo se je, »da m anjka vodilnim 
strokovnjakom  osnovnega znanja p rav  na 
področju metod dela v  pogojih delavskega 
sam oupravljanja. Tu je tudi izvor tako 
imenovane dvojne lin ije vodenja: strokov
no adm inistrativne in samoupravne. Pod
črta ti moramo dejstvo, da se večina delav
cev že resnično zav ed a . . .  da so souprav- 
ljavoi, da želijo uprav lja ti in da se zave
dajo pravice do sam oupravljanja. To je go
tovo eden največjih  uspehov p ri preporodu 
miselnosti našega delavca v  zadnjem  ob
dobju. Po drugi stran i pa nam  analize o  so
delovanju in obveščenosti delavcev spet
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kažejo, da je tej želji in pravici slabo za
dovoljeno. Ta nasprotja nas opozarjajo na 
to, dia smo prišli do tiste kulminacijsfee 
točke, ko ravnodušnost do problem ov sa
m oupravljanja Lahko sproži negativne mo
tive pri delovnih kolektivih. Zaradi nerne- 
todičnega dela na področju sam oupravlja
n ja dobe delavci občutek, da jim odrekamo 
dano Vlogo in kratim o pridobljeno pravi
co.« (P. Kogej)

Kolektivno upravljanje se mora, kot pi
še P. Kogej, odražati v treh  zaporednih 
stopinjah. V p rv i stopnji, p ri določanju na
log in splošnih smernic, sodeluje ves ko
lektiv. Izvajanje nalog, to je druga stopnja, 
zadene določene službe, oddelke ali posa
meznike, ki so strokovno usposobljeni za 
posebne naloge, tre tja  stopnja, to je kon
tro la izvrševanja nalog, pa je spet stvar 
vsega kolektiva. Talko se ne moremo izgo

varjati, češ da delavec ni dovolj izobražen, 
da bi mogel razprav ljati o zapletenih stro 
kovnih vprašanjih. To niti ni njegova 
dolžnost. To je  napačna pot k sam ouprav
ljanju. Vsak delavec pa presneto  doibno ve, 
da neka služba ne izvršuje svoje naloge v 
redu, če se zastoji k a r  naprej vrstijo, ali 
če se v skladišču kopičijo izdelki itd.

Delavec, k i ni seznanjen z dogajanji v 
podjetju, si o n jih  ne bo mogel ustvariti 
svojega m nenja in o teh dogajanjih tudi ne 
bo mogel odločati. Zato je  ena poglavitnih 
nalog, povezanih s sam oupravljanjem , raz
v ijan je načinov obveščanja delavcev. Vseh 
teh reči se še vedno lotevamo nestrokovno. 
Z malo več znanja in načrtnega dela pa 
lahko na tem področju dosežemo lepe uspe
he.

Knjiga, ki je pred  nami, im a več odlik. 
Predvsem: napisal jo je strokovnjak, ki se

je sam p ri svojem večletnem  delu v raz
ličnih tovarnah neprestano srečeval s temi 
vprašanji in jih  tud i uspešno reševal. Na
pisana je  iz piščevih lastnih izkušenj za 
praktika, k i se p ri svojem delu srečuje s 
človeškimi vprašanji v proizvodnji. Knjiga 
ni sračje gnezdo, zneseno z vseh vetrov in 
sestavljeno iz spoznanj, iztrganih  iz tuje 
literature. Outimo, da je  vsak stavek do
živet ob trdem  delu in študiju.

P rav  zato, ker ne m aram o tistih, ki na 
vsa usta razglašajo svojo človekoljubnost, 
znamo m ed vrsticam i te knjige razbrati 
človeško prepirostost pisca in  njegov, ni
k jer očitno poudarjam  humanizem.

Preprost in razum ljiv slovenski jezik, ki 
je sicer velika redkost v tovrstn i literaturi, 
nam  knjigo še bolj približa. Knjigo vsem 
tistim , k i jih  zanim ajo v  n jej obravnavana 
vprašanja, toplo priporočamo.

Blaž Mesec

Obračun kulturne dejavnosti kraja
O delu  D PD  SVO BO DA v  p retek lem  le tu  je na občnem  zboru zbrano povedal predsednik  M irko E rjavec

Konec decembra 1963 je torej spet 
prišel obračun dela cele vrste takih 
spodbud in  družin naše SVOBODE 
za preteklo leto. Čeprav ob svojem 
plusu vložene ljubezni in požrtvoval
nosti sodelujočih in  ustanov, je poro
čevalec pokazal tudi na propust, ki 
bi ga mogli obzirno nazvati kar »te
levizijska oddaljenost«. Vse je  po
vedal in vse pozval k bližjemu sode
lovanju, pa smo prepričani, da bo v 
novi sezoni toliko več svetlobe tudi 
p ri tem  tako pomembnem delu.

N aš občni zbor ne bo sam o obračun dela  
društva, tem več pregled  k u lturne d ejav
nosti kraja v  sezoni 1962/63 ali še b olje —  
v  le tu  1963. M islim , da se ne m otim , če 
trdim , da uspehi, ki jih  je  društvo doseglo  
v  p retek li sezoni, n iso  sam o rezu ltat dela  
naših  članov, tem več so odraz d ejavnosti 
vseh  krajanov. K ulturna dejavnost ni n a
m enjena sam o članom  društva. D olžnost in  
pravica vseh  k rajanov je sod elovan je pri 
odločanju  o kulturno p rosvetn i politik i 
kraja. Č lani naše k rajevn e skupnosti p ri
sp evajo  m aterialna sredstva, dajejo m oral
no podporo, zato upravičeno lahko odločajo  
tudi o tem , kakšno naj bo delo  društva. Pri 
svo jem  delu  sm o poskušali upoštevati n ji
h ove že lje  in upam o, da sm o jih  vsaj delno  
zad ovoljili.

Zadnji čas je  b ilo  m ogoče sliša ti precej 
različnih  m nenj o tem , ali im a am aterska  
dejavnost sp loh  še p erspektive in  ali naj 
b i se kulturno prosvetna d ruštva še  naprej 
ukvarja la  s to dejavnostjo. S voje m nenje  
o tem  je  povedalo  več ljudi, m ed n jim i tudi 
taki, ki že dolgo ak tivn o  delajo  v kulturno  
prosvetn ih  društvih  in  ki so si z le ti pri
dobili določene izkušnje. P rav  je, da pri
sluhnem o sled n jim  ter skupaj z n jim i ugo
tovim o, da so delavsk o p rosvetn a društva  
—  p red vsem  pa na p odeželju  —  včasih  ed i
na, k i s svojim i am atersk im i p rired itvam i 
nudijo ljudem  kulturno razvedrilo , vzga
jajo  pri njih  čut za lepoto h esede in glasbe  
ter tako pom agajo pri izobraževanju  držav
ljanov.

Čeprav je v n ašem  kraju več kulturnih  
ustanov in  četudi redno gostu je  pri nas 
poklicno g led a lišče  iz M aribora, je tudi 
naše društvo dalo dokajšen  p risp evek  k 
skupnim  prizadevanjem  za kulturno rast 
kraja. U pravni odbor, izvo ljen  lani, se je 
v  svoji m andatni dobi trudil, da z dom ači
m i in  tujim i am atersk im i p red stavam i ter  
s pom očjo poklicn ih  gledališč p oživi k u l
turno ž iv ljen je  kraja.

V  naše d ruštvo je  vk lju čen ih  več sekcij, 
ki s svojim  delom  uresn ičujejo  vsak oletn i 
program  društva. Ob zadnjem  občnem  
zboru so b ile  pri društvu  dram ska in fo l
k lorna sekcija , p ihaln i orkester, ljudska  
knjižn ica, m oški oktet, žen sk i kom prni 
zbor, estetsk i klub in  lik ovn a  sekcija . V 
začetku  le ta  se je na pobudo vodje vk lju čil 
tudi in stru m entaln i ansam bel, ven d ar delo  
te sekcije kar ni h otelo  zaživeti. Z ato bi 
b ilo  um estno, da bi se o vk lju čevan ju  takih  
sekcij danes še posebej pogovorili. O bsta
jajo pa tud i vsi pogoji za d elo  tam bura- 
šk ega  zbora in  lu tk ovn e sekcije, saj so pri 
društvu  rekviziti, le  lju d i ni, ki bi b ili pri
p ravljen i krepko zagrabiti za delo. D ruštvo  
je tesno povezano tud i z drugim i k u ltu r
n im i ustanovam i v kraju, p red vsem  z n ižjo  
glasbeno šolo, ki s svo jim  sod elovan jem  
večkrat dopolnjuje program  na raznih  pri
reditvah . O rganizacijska sposobnost posa
m eznih  sekcij pa je  šibka, kar se  odraža  
p otem  pri n jih ovem  delu . K ljub n ek aterim  
težavam  pa lah k o  u gotovim o, da je  b ilo  
delo  posam eznih  sekcij in  celotnega  dru
štv a  v  pretek lem  le tu  plodno.

P i h a l n i  o r k e s t e r  ali —  kakor ga 
še vedno radi im en ujem o —  godba na p i
h ala je  p oleg  uspehov, ki jih  je žela  s sv o 
jim i k u lturnim i prired itvam i, d osegla  tudi 
velik o  delovn o zm ago. S podporo občanov, 
z izdatno pom očjo železarne pa tudi dru
gih  organizacij, p red vsem  pa s p rostovolj
n im  delom , so člani te sekcije p ovečali 
g lasb en i dom  in si tako  u red ili prim eren  
prostor za ork estra lne vaje. V erjetn o  se še 
vsi spom injate, da sm o na lan skem  ob č
nem  zboru ugibali, k je bi dobili sredstva  
za razšir itev  g lasb en ega  dom a. G odba se  
je z le ti že tako razvila , da je  b ila  raz

prava o pom anjkanju  prostorov nujna. V e
sel sem , da lahko u gotovim o, da je god be
n ikom  k ljub  vsem  težavam  u spelo  s svojo  
p ožrtvovaln ostjo  rešiti ta problem . Če sem  
poudaril n jih ovo  požrtvovaln ost, sem  jo 
zato, ker so žrtvova li precej svojega  časa  
za prostovoljno  delo. P o leg  rednih  vaj in  
nastopov, ki so jih  im eli na program u, so 
v času gradnje op rav ili še 3488 ur prosto
vo ljn ega  dela. M islim , da jim  za takšno  
p rizadevnost lah ko čestitam o ter istočasno  
p ohvalim o u pravni odbor, ki je vod il dela  
pri razšir itv i g lasb en ega  dom a. P ih a ln i or
k ester  je uspešno izpoln il tudi lan i sp re
jeti program , saj je v  p retek li sezon i 48- 
krat javn o  n astop il ter im el 100 ork estra l
n ih  vaj. K on certov je  im el v  tem  času 12, 
od tega  5 na R avnah, ostale pa v  drugih  
krajih. S odelova l je pri šestih  krajevn ih  
predstavah  in pri šestih  p rired itvah . P o leg  
tega  pa je igral na 25 pogrebih . P ohvale  
vreden  je  tudi uspeh, ki so ga godbenik i 
d osegli na republišk i rev iji p ihaln ih  ork e
strov, k jer so jih  p riznali za drugo n aj
boljšo godbo na p ihala  v  naši republik i. Če 
povem  še to, da so b ili le  za nekaj točk  
slab še ocenjeni od godbe, ki se je uvrstila  
na prvo m esto, potem  lahko u gotovim o, da 
je naša godba pod vod stvom  Joška H er
m ana k va litetn o  na zavidn i v išin i. S eved a  
pa so k tem u pripom ogli vsi član i z odbo
rom, k i je  znal organ izirati am atersko de
javn ost in  ak tivn ost članov. Tudi za uspe
he, ki jih  je ork ester d osegel na svojih  na
stopih, m u čestitam .

T renutno je  v  orkestru  49 rednih  članov, 
katerih  povprečna starost je 27 let. V  pre
tek li sezon i je 7 članov  zap u stilo  orkester, 
p rik ljučilo  pa sc je  11 m lad incev . Tudi v 
prihodnje bo treba sk rb eti za reden dotok  
novih  članov iz  vrst d ijak ov n ižje g lasb en e  
šole.

G odbeno sekcijo  pa tarejo  tudi nekateri 
problem i. N ajh ujše so finan čn e težave, ki 
ovirajo  razvoj orkestra. K ljub tem u, da 
sm o h va ležn i k o lek tivu  železarne R avne za 
finančno pom oč pri razšir itv i dom a in  v sa 
kem u posam eznem u članu  tega  kolektiva, 
ki z m esečn im i p risp evk i pom aga reševati 
finančn i položaj sekcije, m oram o ugotoviti,
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»Koroškega 
fužinarja« 

je že trinajst 
letnikov

da je  b ila  ta pom oč prem ajhna. Z njo ni 
bilo m ogoče kriti vseh  stroškov, k i so n a
sta li v  zvezi s p ovečavo  vad benega  prosto
ra, zato  je odbor n ajel posojilo , tako da je 
lah ko zak ljučil dela. To pa še ni vse . God
ben ik i potrebujejo  nam reč tud i nove u n i
form e, saj so te, ki jih  im ajo sedaj, že tako  
obrabljene, da se z n jim i ne m ore ponašati 
n iti naš kraj, še m anj pa god benik i sam i. 
U niform e so b ile n ab av ljen e že pred  osm i
m i leti, god benik i pa so jih  n osili na vseh  
javn ih  nastop ih  in  ob vsak em  vrem enu. 
Tukaj n e m ore pom agati več n iti ig la  n iti 
čiščenje. N abava n ovih  u niform  bi b ila  za 
sekcijo  dosti p revelik a  in vestic ija , da bi jo 
zm ogla  sam a. Zato se —  čeprav neradi —  
zopet obračam o na k o lek tiv  železarne R av
ne s prošnjo, da pokaže razum evanje tudi 
sedaj ter nam  preko svojih  organov u prav
ljan ja  pom aga. M islim  pa, da bi pri tem  
lah ko pom agale tudi druge organizacije, 
krajevn e skupnosti, svet za k ulturo in  pro
sveto  občine in  m orda celo okrajni forum i. 
Čas je že, da spoznam o, da godba ne za
stopa sam o k o lek tiva  železarne, tem več da 
je to ravenska godba, ki je  na rev iji vedno  
zastopala  m ariborski okraj. Godbi pa p ri
m anjku je tud i denarnih  sred stev  za redno  
delo, saj n im a sred stev  za osebne dohodke  
vadbenega osebja. P rav bi b ilo , da se o 
tem  danes pogovorim o.

Če bom o tudi 'v bodoče z razum evanjem  
reševa li vse take problem e in  n ašli po
trebna sred stva  za finan ciran je sekcije, 
potem  tudi lahko pričakujem o še n adalj
nji razvoj orkestra. P ričakujem o lah ko na
predek sekcije, ki je že sedaj kraju prido
b ila  m nogo priznanj.

K o r o š k i  o k t e t  je im el od u stan o
v itv e  —  leta  1961 —  pa do danes že vrsto  
nspelih  sam ostojn ih  nastopov. S svojim  
Petjem  je p oživ lja l razne prired itve v  
kraju.

V p retek li sezoni je prebolel svojo  prvo  
večjo  krizo. V  g lavn i sezon i je  izm enjal 
pevovodjo, km alu nato pa so n astale spre
m em be še v  sam em  oktetu. To je  povzro
čilo  začasen  zastoj pri delu. S svojo  po
žrtvovalnostjo  in ljubeznijo  do petja pa so 
član i okteta  pripom ogli, da je n jih ova se k 
cija  k ljub  tem u tudi v tej sezoni napredo
vala. N a proslavi, ki sm o jo  organ izirali v 
p očastitev  60-letn ice prof. Luke K ram olca, 
je  ok te t skupno z žensk im  kom ornim  zbo
rom  in  orkestrom  n ižje g lasb en e šole iz v e
del ce lovečern i program . Z istim  progra
m om  sta  obe sekciji nato  gostova li še  v 
Rušah in  v  L ovrencu  na Pohorju. O ktet pa 
je  b il vedno pripravljen  sod elovati tudi na 
raznih krajevn ih  in občinskih  proslavah, in  
teh  ni b ilo  m alo. D vakrat je  b il v  M aribo
ru in enkrat v R adljah ob D ravi, k jer je  
posnel nekaj pesm i iz svojega  program a za 
lokalno radijsko postajo. P retek li ted en  pa 
je b il na snem anju  v  C elovcu, kjer so prav  
tako za slovensko oddajo radia C elovec za 
p eli nekaj slovensk ih  pesm i.

Po m ojem  m nenju  je to že lep  uspeh. Za 
dosego tega  uspeha pa je b ilo  potrebnih  
m nogo vaj, za katere so član i ok teta  žrtvo
va li v e lik  del svojega  prostega časa. Za do
sežene uspehe zasluži ok te t n ašo iskreno  
pohvalo. P oh va liti m oram o tudi p evovod jo  
in  teh n ičnega  vodjo, k i sta k tem u uspehu  
m nogo prispevala.

Če hočem o, da bo ta sekcija  še napredo
vala, bo m oral n ovi odbor rešiti nekatera  
vprašanja. P redvsem  bo m oral najti sred 
stva  vsaj za nabavo koroških srajc (del n a 
rodne noše) in  rut. Prepričan  sem , da bo 
ok tet tudi v  prihodnjem  le tu  vztrajno vadil 
ter  s svojim  delom  še nadalje dokazoval, 
da se lahko tudi na področju am aterske  
dejavnosti dosegajo dobri uspehi.

Z e n s k i  k o m o r n i  z b o r  vod i že od 
n jegove u stan ov itve um etn išk i vodja J. P e-

trun. Form iral se je po razpadu m ešanega  
zbora na pobudo n ek aterih  agiln ih  p evk  in  
je tud i takoj zaživel. D anes šteje  ta  štir i-  
glasn i zbor 21 pevk . V  začetku  letošn jega  
leta  je  zbor pridno vad il ter  pripravljal 
program  za nastope v se  dotlej, dokler ni 
zbolel teh n ičn i vodja. Takrat je tem po dela  
začel popuščati in  prem ajhna udeležba ter  
zam ujanje vaj sta zavira la  redni razvoj 
zbora. Zaradi odsotnosti p evovod je je zbor 
v času le tn ih  počitn ic prenehal vad iti, je 
sen i pa so se vaje zopet redno nadaljevale.

Sam ostojnih  k oncertov ta zbor n i p rire
jal. K ot sem  že om enil, je  n astop il skupaj 
z ok tetom  na R avnah, v  R ušah in  v  Lo
vrencu  na Pohorju. Program , ki ga je n a
študiral, je  b il k va liteten , zato bi zbor 
kom binirano z drugim i skupinam i lahko z 
uspehom  nastopal na raznih prireditvah.

Z enski zbor ovira pri delu d ejstvo, da 
ne prireja  sam ostojn ih  koncertov. Takšni 
koncerti so običajno slabo obiskani, in to 
zm anjšuje pevk am  vo ljo  do dela. Prav bi 
bilo , da bi se  zbor organizacijsko povezal 
z ok tetom  ter skupaj z n jim  naštudiral pro
gram  za koncert.

Želim o pa si tudi, da se čim prej ustan ovi 
m ešani p evsk i zbor. V  n ašem  kraju sm o  
im eli dobre m ešane zbore, zato n e v id im  
ovire za obstoj takega zbora sedaj.

F o l k l o r n a  s e k c i j a  proslav lja  že 
17. le to  svoje k u lturne d ejavnosti. Za njeno  
rast in  razvoj skrbita upravni odbor sekcije  
ter izku šen i in  p ožrtvova ln i teh n ičn i vodja  
H edvika Jam škova. K do b i m ogel našteti, 
na koliko p rijetn ih  prired itvah  je fo lk lor
na skupina že nastop ila  in  kakšne uspehe  
je že d osegla  v  tem  času. V  pretek lem  letu  
je v  tej sek ciji ak tivn o sod elova lo  19 čla
nov —  m lad incev  in štirje  p ionirji. M ed le 
tom  je nekaj m ladincev odšlo  k vojakom , 
nekaj m ladink  pa je odšlo zaradi študija v 
M aribor, tako da so m orali sekcijo  pom la



12 K O R O Š K I  F U Z I N A R

Spet naša flctna 
folklora.
Menda jih je 
res zmerom manj, 
kar seveda 
ni čisto prav

Ravenski oktet — 
kjer nastopi, 
zmaga

diti. V  takih  prim erih  nastopajo težave, ker 
traja precej časa, preden  se n ov i člani p ri
učijo. Skupina je im ela  m ed letom  skupaj 
z dom ačim  in stru m entaln im  ansam blom  
sedem  sam ostojn ih  koncertov. Z uspehom  
je im ela  dva nastopa na dom ačem  odru, go
stovala  pa je  pri G radisu na R avnah, v  
K otljah, na P revaljah , v  M ežici, D ravo
gradu in v  V uzenici. P o leg  tega pa je s 
svojim i nastop i dopolnjevala  tudi program  
na raznih krajevn ih  proslavah. Pridno se 
je  p ripravljala  tudi za revijo  folklorn ih  
skupin, ki je b ila  p redvidena s program om  
okrajnega sveta  Svobod v  M ariboru in v 
R adencih. Ta rev ija  je b ila kasneje zaradi 
p revelik ih  strošk ov odpovedana. Zal je to 
zm anjšalo vo ljo  do dela pri članih  sekcije. 
Skupina je vso sezono pridno vad ila . K oli
ko napora in p ožrtvovaln osti je b ilo  za to 
potrebnih , nam  najbolje p ove štev ilo  vad
benih  ur. Sam o skupina je im ela  v  prete
k li sezoni 285 ur vaj, p o leg  tega pa so b ile  
še posebne vaje  s so listi in p ionirji. Člani 
so p rihajali na vaje zelo  redno in so se 
skupaj z H. Jam škovo trudili, da bi pripra
v ili k va litetn e nastope.

K akor druge sek cije je  im ela  tudi ta te 
žave pri svojem  delu. V zim sk em  času ni 
bilo  ved n o  m ogoče uporabljati vadbenega  
prostora. V  večern ih  urah so im ele v T ito
vem  dom u vaje tudi druge skupine, tako da 
folk lorna sekcija  včasih  n i m ogla vaditi. 
Treba bi b ilo  n abaviti tudi garderobne 
om are in določiti garderoberja, ki bo skr
b el za vzd rževan je in ven tarja  ozirom a re
k v izitov . M islim , da m oram o pom agati tej 
skupin i, saj je van jo  vk lju čen e največ m la
dine. Treba bo n ajti tudi nekoga, ki bo po

m agal tov. Jam škovi pri n jenem  delu. Za 
u spešno delo v p retek li sezon i se ji n aj
lep še  zah valju jem  ter celotn i skupin i v 
im enu upravnega odbora iskreno čestitam  
k doseženim  uspehom  z željo, da bi b ila  tu 
di v bodoče tako ak tivn a kakor doslej.

D r a m s k a  s e k c i j a .  D elo  v  tej sk u 
p ini terja od sodelu jočih  m nogo truda in  
sam oodpovedi. V  tem  je treba isk ati tudi 
vzroke, zakaj v  p retek li sezoni ni b ilo  n a
štud iranih  več dram skih del. D voje dram 
skih  del je b ilo  v  p retek li sezoni uprizorje
nih. Pod vod stvom  režiserke Z ofke V olčan- 
škove je  b ila  n aštudirana M oličrova kom e
dija »U čene ženske«. Ta kom edija  je  b ila  
trikrat uprizorjena na dom ačem  odru, po 
enkrat v  M ežici in  P revaljah , z njo pa sm o  
sod elovali tud i na okrajni rev iji dram skih  
skupin  v S loven jem  Gradcu. V  režiji Š te f
ke Sm on karjeve je b ila  naštudirana dram a 
Janeza B itenca  »U gasle luči«. D ram a je b ila  
p oleg  uprizoritve na dom ačem  odru prika
zana še v  K otljah  in ob k rajevn em  prazn i
ku v  M ežici. N im am o ev idence, k olik o časa  
so igralci porabili za vaje  in  nastope, la h 
ko pa trdim o, da so žrtvova li m nogo svo 
jega  prostega časa in  v lož ili velik o  truda  
in  potrpljenja, preden so se z odrskim  de
lom  p red stavili občinstvu . O bem a režiser
kam a in  vsem  sodelu jočim  se zah valju jem  
za prizadevanje in  v ložen  trud.

K ljub  tem u pa z delom  te  sekcije ne m o
rem o b iti zadovoljn i. Potrebno bi b ilo  so 
delovanje, vk lju čiti pa bi m orali tudi več  
m ladih ljudi. Ce hočem o, da bo tudi ta sek 
cija  uspešno delovala , bo treba form irati 
odbor za dram sko dejavnost, k aterega na- 

$  loga  bo organizacija dela, priprava k u lis in

kostum ov ter zb iranje m ladih, talentiranih  
ljudi, ki bi b ili p rip ravljen i sodelovati. 
Skratka, odbor bi m oral pom agati režiser
ju, da ne bo več prepuščen  sam  sebi, kot 
je  b il doslej. Odbor bo m oral skrbeti tudi 
za vzgojo  novih , m ladih  režiserjev, ki bo
do vo ljn i pom agati tem , ki že delajo v sek
ciji. Za p oživ itev  dram ske dejavnosti je bil 
že v p retek lem  letu  ob javljen  nagradni 
razpis za režijo. P ričak ova li sm o, da nam  
bo s tem  u spelo  p ritegn iti več režiserjev  in 
p ovečati štev ilo  odrskih  u prizoritev . Naša 
pričakovanja se ža l n iso  izpoln ila . Prav bi 
bilo, da se bi danes pogovorili o vseh  teh  
rečeh. P ripom nil bi še, da je po m ojem  
m nenju  eden  izm ed b istven ih  vzrokov za 
neuspeh  tudi nezain teresiran ost občanov za 
to vrsto  p rired itev. N iso b ili redki prim e
ri, da je b il ob isk  g led a lišk ih  p rired itev  
kljub dobro n aštudiranem  delu in prim erni 
propagandi zelo m ajhen. Že prej sem  p ove
dal, da porabijo igralci m nogo svojega  pro
stega  časa za g led a lišk i kom ad, preden  se 
z n jim  p redstavijo  ob čin stvu . Za to ne do
b ijo nobenega m ateria lnega  p lačila , pač pa 
upravičeno pričakujejo  m oralno podporo  
gled a lcev .

L j u d s k a  k n j i ž n i c a  je  tudi v tem  
letu  uspešno poslovala . Iz poročila, ki ga je 
pred ložila  upravnem u odboru, je  razvidno, 
da im a 7245 knjig, od katerih  je  b ilo  kar 
460 letos n abavljen ih . R ednih ob iskovalcev  
im a knjižn ica registriran ih  593 in razvese
ljiv o  je, da je od tega kar 2Ai m ladine. 
B ralci so m ed le tom  ob iskali knjižn ico  
3454-krat in  so si izposod ili 10.465 knjig. 
Ce p redvidevam o, da je izposojen o knjigo  
prebral še vsaj po en družinski član, potem  
lahko ugotovim o, da je knjižn ica  svojo  n a
logo uspešno izpoln ila . Odprta je štirikrat  
tedensko, in  sicer ob torkih  in p etk ih  do
poldne ter ob p onedeljk ih  in četrtk ih  po
poldne. Cas poslovanja je p rilagojen  po
trebam  in im ajo tako v si krajani m ožnost 
za obisk  knjižn ice. K njižn ico  vod i kot 
družbeno upravni organ odbor knjižn ice. 
U pravnik  knjižn ice je  Jožko H erm an, ki 
vodi finančno p oslovanje ter  n abavlja  
knjige. Z velik o  ljub ezn ijo  skrbi za uspešen  
razvoj k njižn ice. Za razvoj k njižn ice pa 
skrbi tudi naša k rajevna skupnost, ki s f i
nančno pom očjo om ogoča n abavo novih  
knjig. Z ah vala  gre predvsem  upravi ko
m unalne d ejavnosti, sin d ikatu  železarne  
R avne in občinski skupščin i. V si ti so v 
lan skem  letu  pom agali, skrbi nas pa, ali 
bodo pokazali razum evanje tudi v prihod
nje. Po štev ilu  b ra lcev  lahko u go tav lja 
mo, da je  denar, ki je  b il porabljen  za na
b avo knjig , dobro naložen, zato  bo treba  
še dalje razvijati to ob liko k ulturnega iz 
ob raževanja. K rajevna sk upnost bo m o
rala tudi še naprej najti sred stva  za fin an 
ciranje.

K njižn ica ni poklicna in do letošn jega  
le ta  tudi ni b ila uradno registrirana. V klju 
čena je v  naše društvo in po predpisih  sm o 
le tos d oločili u stan ov itelja , ki bo skrbel za 
k ulturni in  m ateria ln i razvoj knjižn ice. 
R egistr ira li sm o jo pri našem  društvu , ker  
n ism o n ašli druge rešitve. To poudarjam  
zato, ker se bojim , da naše društvo ne bo 
im elo  dovolj finan čn ih  sred stev , da bi la h 
ko knjižn ico v dovoljn i m eri podprlo. M i
slim , da bom o o tem  m orali spregovoriti 
na zborih naših  k rajevn ih  skupnosti in  
opozoriti sv e t za k ulturo in p rosveto  ob
čine, da bo v  statu t v n ese l določilo  o za 
gotov itv i finančn ih  sred stev  za knjižnico
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Ob tednu mladinske knjige na Ccčovju. Tako smo se vsipali na razstavo vse dni

v občinskem  proračunu. Sprašujem  pa se 
tudi, ali bo knjižn ica v takem  obsegu  lah 
ko še nadalje delovala  kot nepoklicna. N e
dvom no že sedaj prerašča m ožnosti am a
terskega vodenja, ven d ar bi poklicno vo 
denje zah tevalo  še m nogo večja  finančna  
sredstva. Zato bo m oral odbor v prihod
njem  letu  pom agati vod stvu  knjižn ice pri 
reševanju  raznih problem ov.

Za ves trud, ki so ga v lož ili v poslovanje  
knjižnice v  pretek lem  letu , se upravniku  
J. H erm anu in knjižn ičarkam  najlepše za
hvaljujem .

K l u b  S v o b o d e .  K lub je b il u stan ov
ljen v lan skem  letu  z nam enom , da nudi 
preb ivalcem  R aven kulturno zabavo, isto 
časno pa je  to tudi prostor, kjer sc —  p red
vsem  m ladina —  shaja v prostem  času. Ta
krat je m arsikdo z nezaupanjem  g ledal na 
takšno ob lik o kulturnega izživ ljan ja , da
nes pa lahko sm elo  trdim o, da je klub do
segel svoj nam en. K lub im a svoj odbor, ki 
sestav lja  program e in  usm erja klubsko  
živ ljen je . Tako je v pretek li sezon i organ i
ziral skupno z delavsk o  univerzo 14 pre
davanj p oljudnoznanstvene, k u lturne in  
p olitičn e narave, za katera pa žal ne m ore
mo trditi, da bi b ila  dobro obiskana. Ob
isk ovalci kluba se raje razvedrijo pri g le 
danju te lev iz ijsk ega  program a in čitanju  
časopisov in  revij.

Z u stan ov itv ijo  k luba je b ila  p oživljena  
šahovska d ejavnost v kraju. O dvija se v 
okviru  krožkov in  m edsebojn ih  tekm ovanj. 
K rožki so  vk lju čen i v redni program  k lu 
ba in so dobro obiskani.

K ljub  tem u, da klub redno obiskuje  
predvsem  m ladina, pa z delom  te sekcije  
ne m orem o b iti popolnom a zadovoljni. 
Ž ivljenje v k lubu je p reveč prepuščeno  
stih iji. O rganizirati bi b ilo  treba več p re
davanj predvsem  s področja glasbe, litera 
ture, lik ovn e um etnosti, film ske vzgoje, 
zgodovine d elavsk ega  gibanja in  zgodovine  
narodnoosvobodilne borbe. P redavan ja  bi 
m orala b iti povezana v oblik i debatnih  
krožkov s p redvajanjem  film ov  in diapo
zitivov  ter m agnetofonskim i posnetk i. P o 
truditi se bo treba, da bodo predavanja za
n im iva, da bodo pritegn ila  poslušalce. 
K lub sm o u stan ov ili zato, da bi pritegn ili 
m ladino ter ji n ud ili pogoje za kulturno  
izživ ljan je , ven d ar ne sam o ob telev izorju  
in  časopisu, tem več tudi v drugih oblikah. 
Pri predavanjih  bi verjetn o  lahko m nogo  
pom agala tudi druga društva, kot društvo  
in žen irjev  in  teh n ik ov pa tudi vodstva raz
nih šol.

V pretek lem  letu  so b ile v klubskih  
prostorih  tudi lik ovn e razstave. Teh letos  
ne bo m ogoče več organizirati, k er se je 
klub septem bra preselil v sporazum u z 
občinskim  ljud sk im  odborom  in našim  
društvom  v b ivšo  čita ln ico  dom a učencev, 
ki je  m anjša od prostorov, ki sm o jih  im eli 
prej. Sedanji prostori k luba so sicer p ri
jetnejši, vendar se bojim o, da km alu ne 
bodo več zadoščali g led e na vse večje š te 
v ilo  ob iskovalcev . Če hočem o m ladino od
tegn iti od pohajkovanja, kvartanja in po
pivanja, potem  bo treba čim prej urediti 
nove, večje  prostore.

Klub posluje po urniku in je odprt vsak 
dan razen ob torkih od 16. pa do 22. ure. 
Kakor sem že omenil, je obisk številen. 
Poslovanje kluba pa je povezano s pre
cejšnjimi denarnimi izdatki. Samo za na
jemnino prostorov, čiščenje, nabavo časo
pisov in revij ter naročnino za televizor je

bilo porabljenih  ca. 800.000 dinarjev. Ta iz 
datek sm o im eli v  p retek li sezoni zajet v 
predračunu društva, ni pa bilo n ikogar, ki 
bi nam  ta sred stva dal. Zato sm o m orali 
kriti izdatke kluba z denarnim i sredstvi, 
ki so b ila nam enjena za dejavnost drugih  
sekcij. Z razliko od prodaje brezalkoholn ih  
pijač lahko krijem o sam o honorar gospo
darja. Takšno finančno p oslovanje pa ne 
m ore trajati dolgo, saj bo drugače začela  
zam irati dejavnost drugih sekcij.

N e vem , kdo naj bi b il tisti, ki bo pre
vzel finančne obveznosti za klub, zato se 
bo o tem  verjetno treba pogovoriti na zbo
ru naše krajevne skupnosti.

U pravnem u odboru kluba in gospodarju  
sc v im enu  upravnega odbora zahvaljujem  
za njihovo p rizadevanje in  trud, ki so ga  
v lož ili v delo kluba v p retek li sezoni.

L i k o v n a  d e j a v n o s t .  S to vrsto  
d ejavnosti nam  do danes še ni uspelo do
seči kakšnih  vidnih  uspehov. N e bi m ogli 
trditi, da p reb ivalci R aven nim ajo sm isla  
za likovno um etnost, le  druge težave so, ki 
ovirajo razvoj te dejavnosti. Ena izm ed  
glavn ih  ovir je ta, da v  kraju ni m ogoče  
dobiti sta ln ega  prostora, ki bi b il prim eren  
za lik ovn e razstave. Kljub tem u pa je  b ilo  
tudi na tem  področju nekaj storjenega v 
pretek li sezoni. M eseca m aja je v prosto
rih kluba razstavlja l am atersk i slikar M i
loš V astič iz T rbovelj. K m alu nato je b ila  
organizirana razstava del slikarja  H inka  
Sm rekarja, ki je ob iskovalce izredno n a
vdušila . Pom oč pri organ izaciji te razstave  
nam  je nudil ravnatelj g im nazije prof. G ol- 
čer, katerem u je  u spelo  dobiti razstavni 
m aterial iz um etnostne ga lerije  v  L ju blja
ni. M eseca novem bra je  b ila  po zaslugi 
ravn atelja  štud ijske knjižn ice dr. Sušnika  
prirejena razstava del akadem skega s li
karja Janeza V idica in Lajčija Pandurja. 
R azstava je uspela in  obisk  je b il razve
seljiv .

Iz tega lahko sklepam o, da bi b ile lik o v 
ne razstave v  kraju dobro obiskane, le  or
gan izirati bi jih  b ilo  treba. O rganizacija

take razstave pa je vezana s p recejšn jim i 
strošk i. Treba je p lačati prevoz razstavne
ga gradiva, najem nino za prostor, aranži- 
ranjc, tisk anje vab il in  objavo oglasov. Ti 
izdatk i so previsoki, da bi jih  zm oglo naše  
društvo. L ikovne razstave so za d vig  k u l
turne ravni naših  delovn ih  ljudi potrebne, 
zato m islim , da bi bilo treba u stan oviti pri 
svetu  za kulturo in prosveto sklad za k u l
turo in  prosveto, ki bi kril takšne in po
dobne izdatke. K er v bodoče ne bo več  
m ogoče organizirati lik ovn ih  razstav v 
knjižn ici —  te onem ogočajo štud ij in  bra
nje —  drugod pa tudi ni najti prim ernega  
prostora, predlagam , da sc v take nam ene  
uporabi prostor v gradu, kjer je sedaj te 
lovadnica. Prostor bi bil prim eren  že zato, 
ker sta v neposredni b ližin i štud ijska  
knjižn ica in  m uzej. V zvezi z u red itv ijo  
prostora bi n astali stroški, vendar to ne 
bi sm elo m otiti, saj bi prostor potem  lahko  
uporabljali tudi za druge razstave v na
šem  kraju. Tu im am  v m islih  predvsem  
razstave izd elk ov  železarne R avne in rud
nika M ežica. Obračam  se na vse, ki jim  je  
pri srcu kulturni razvoj kraja in doline, ter  
jih  pozivam , da podprejo zam isel o u re
d itv i sta ln ega  razstavnega prostora.

V prihodnje p redvidevam o spom insko  
razstavo del slikarja  Franca Goloba s P re
valj, razstavo del bratov Šub icev  in  raz
stavo  del dom ačih ustvarja lcev .

Vsem , ki so pokazali razum evanje pri 
organizaciji dosedanjih  razstav in nudili 
pomoč v kakršni koli oblik i, predvsem  pa 
Fr. B oštjanu, ki je  v ložil v to precej dela, 
se za trud in p ožrtvovaln ost iskreno za
h valju jem .

T u j a  g o s t o v a n j a .  K ulturno ž iv 
ljen je  kraja sm o skušali p oživ iti in dom ače 
p rired itve dopoln iti s prired itvam i tujih  
p oklicn ih  in am aterskih  skupin. Dram ska  
skupina iz M ežice je ob praznovanju  no
vo le tn e  je lk e gostovala  z m ladinsko ig r i
co. Tudi Svoboda P reva lje  je  pri nas u pri
zorila  igrico dom ačega avtorja  »Ukaz rde
čega zm aja«, s katero je  nastopala tudi na
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okrajni rev iji. D PD  Svoboda iz Črne je 
uprizorilo  kom edijo  »Z vrati treskajo«. 
Ena izm ed večjih  prired itev  p retek le se 
zone je b ilo  gostovanje akadem skega p ev 
sk ega zbora »Tone Tom šič« iz L jubljane. 
N ižja g lasbena šola je ob zak ljučku  šo lsk e
ga le ta  priredila  koncert. P o leg  teh  sta pri 
nas gostovala  tudi in va lid sk i p evsk i zbor s 
P reva lj in  L utkovno g led a lišče iz M ari
bora.

S voje  koncerte so na Ravnah prired ili 
tudi razni zabavni in stru m entaln i ansam 
b li s pevci. G ostovali so B enešk i fantje, 
zabavni ansam bel B orisa Franka »Zado
vo ljn i K ranjci«, ansam bel D PD  Svoboda  
»Elektra« iz Šoštanja, K oroški fantiči s 
P revalj, m ladinsk i ansam bel »Sm uki« iz 
L okovice, štud en tsk i ansam bel ekonom ske  
srednje šo le iz M aribora, ansam bel g lasb e
ne šole iz S loven jcga  Gradca in in stru m en 
ta ln i ansam bel »Kreže« iz M aribora. P oleg  
tega nam  je v p retek li sezon i u spelo  orga
n izirati abonm a za gostovanje slovenskega  
narodnega g ledališča  iz M aribora. G ledali
šče je v  tej sezoni sicer uprizorilo dogo
vorjeno štev ilo  dram skih in opernih  del, 
vendar ne vseli, ki so b ila  predvidena. Na  
R avnah sm o v id eli dve dram i, dve kom e
d iji in  dve operi. S ta tistik a  nam  pove, da 
so b ile najbolj ob iskane opere, kom edije  
pa si je  og ledalo  najm anj ljud i. P ovprečno  
štev ilo  ob isk ovalcev  je b ilo  zadovoljivo , 
saj jih  odpade na eno predstavo 337, in  to 
v dvorani s 332 sedeži. A m atersk e g led a li
ške p redstave so b ile precej slab še obiska
ne. Vsako predstavo si je og ledalo  povpreč
no le 175 ob iskovalcev . Š tev ilčn o  najbolj 
obiskane pa so b ile p rired itve raznih za 
b avno in stru m entaln ih  ansam blov, saj je 
povprečno obiskalo  eno predstavo 400 ob
isk ovalcev .

D R U ŠTV EN A  PROBLEM ATIKA

Finančna sredstva za k ritje n ajnujnejših  
izdatkov  so v  p retek li sezon i p risp evali 
člani k o lek tiva  železarne in  druga podjetja. 
N e bi si upal trd iti, da v  kraju ni b ilo  ra
zu m evanja za našo dejavnost. O rganizacije  
so pom agale, k olikor so m ogle, vendar je  
bila  finančna pom oč prem ajhna, da bi z 
njo lahko k rili stroške vzdrževanja, isto 
časno pa finan cira li dejavnost posam eznih  
sekcij. N em alokrat sm o b ili v zadregi, ker 
nism o ved eli, a li naj dam o finančna sred
stva  sekcijam  za razvoj am aterske d ejav
n osti a li pa jih  naj uporabim o za kritje  
osebnih  in  m aterialn ih  izdatkov. Stroški 
vzdrževanja T itovega  dom a'so v isok i in  jih  
nikakor ne m orem o k riti z najem nino, ki 
jo  dobim o za dvorano. Č eprav sm o z novim  
p raviln ik om  o  izposojanju  dru štvenega  in 
ven tarja  najem nino povečali, bom o s tem  
denarjem  lahko p lačali sam o m ajhen  del 
stroškov, ki nastajajo  v  zvezi z vzd rževa
njem  doma. L etos sm o prejeli 3 m ilij. d i
n arjev  dotacije, od tega pa sm o m orali iz 
dati kar 70 °/o  za osebne in op erativn e iz 
datke. Iz b lagajn išk ega  poročila je sicer 
razvidno, da je b il denarni prom et dokaj 
visok , ven d ar m oram  takoj pojasn iti, da je 
bil v e lik  del denarnih  sred stev  sam o tran
zitn ega  značaja. S redstva, ki jih  je prejelo  
društvo preko SZDL od železarne Ravne, 
bi m orala zad ostovati za fun kcionalno  de
javn ost društva, vendar so b ila  porab lje
na —  kot sem  že om enil —  predvsem  za 
osebne in op erativne izdatke. V elik  del 
sred stev  je  b il porabljen za dejavnost

kluba. Zaradi tega so b ile prikrajšane dru
ge sekcije in  to je hrom ilo n jih ovo delo.

V p retek li sezon i je posebna strokovna  
kom isija  p regled ala  stanje T itovega  doma. 
U gotov ila  je, da je v dom u nujno treba za
m enjati stropne n osilce v  dvorani in  pre
kriti streho. Po m nenju  k om isije je  stanje  
dom a takšno, da se brez teh  popravil ne 
bi sm el več uporabljati za p rired itve. Že 
pred p regledom  dom a sm o ob novili dva 
podrta dim nika, zam enjali razbito strešno  
opeko, obnovili dotrajane odtočne cev i ter 
delno popravili fasado. V ečjih  popravil z 
razpoložljiv im i denarnim i sred stv i nism o  
m ogli financirati. Zato bo treba rešiti 
vprašanje T itovega dom a. K er predpisi 
onem ogočajo gospodarskim  organizacijam  
finan ciran je popravil osnovnih  sred stev  
družbenih organizacij, predlagam , da se 
lastn ištvo  T itovega  dom a p renese na upra
vo kom unalne dejavnosti. Ta bi stavbo  
lahko vzdrževala , razm erje m ed njo in  n a 
šim  društvom  pa bi u red ili s pogodbo.

Č eprav sem  v  uvodu dejal, da je  pravica  
in  dolžnost vseh  krajanov, da soodločajo  
pri k u lturni p o litik i kraja, m oram  ugoto
v iti, da to sodelovan je le  ni b ilo takšno, 
kot sm o že le li. N a R avnah je  v poklicn ih  
k ulturnih  u stanovah  in  podjetjih  precej 
d elovn e in te ligen ce, ki je  m oralno p ok lica
na, da v  svojem  prostem  času sod elu je pri 
reševanju  raznih k u lturnih  problem ov  
kraja. Če pa pogledam o, kdo je  v  zadnjih  
le tih  ak tivn o  delal v  našem  društvu , u go
tovim o, da so to več ali m anj vedno isti 
ljudje in  da jih  je le  m alo iz vrst p rosvet
nih d elavcev  in teh n ične in te ligen ce. S led 
nji ne sam o, da ak tivn o ne delajo v dru
štvu , tem več jih  ni v id eti n iti na raznih  
k ulturnih  prired itvah. K ot najbolj kričeč  
prim er nezanim anja za k u lturne p rired itve  
bi om enil vp is abonm aja za gostovanja  s lo 
ven sk ega narodnega g ledališča  iz M aribo
ra. K ljub  v e lik i propagandi in p rizadeva
nju posam eznih  članov odbora nam  v raz
pisanem  roku ni uspelo zbrati to liko n a
ročnikov, da bi zadostili zah tevam  g led a li
šča. Š ele s prodajo abonm ajskih  vstopnic  
šolski m ladini po p olovičn i ceni je b il vp is  
zad ovoljiv . Tudi s tem  je  b il dosežen  uspeh, 
ven d ar se m i ne zdi spodbudno, da je m ed  
odraslim  občinstvom  le 100— 120 n aročn i
kov abonm aja, dvorana pa im a sam o 332 
sedežev.

O m enil sem  že, da im a društvo kom 
p letn i lu tk ovn i oder in  tudi nekaj lu tk  ter  
g lasb ila  za tam buraški zbor, ven d ar v  p re
tek lem  le tu  te sekcije n iso  d elovale . Zato  
ponovno pozivam  vse tiste , k i jim  je  pri 
srcu ta vrsta  k u lturne d ejavnosti, da se  
vk lju čijo  v  eno izm ed obeh sekcij. N a R av
nah je  precej osnovnošolske m ladine. Ta 
si že li m ladinsk ih  p redstav in bo zato h va 
ležna, če bo delo lu tk ovn e sekcije oživelo .

K ljub vsem  težavam  pa je  društvo tudi 
v p retek li sezoni napredovalo  in  dosegalo  
uspehe. O rganizirali sm o precej p rired i
tev, sod elova li sm o na k rajevn ih  p rosla
vah, gostovanja tujih  skupin  pa so dopol
n jeva la  k rajevn i k u lturni program . Lepo 
je u spela  proslava ob 13. ob letn ici sm rti 
P režih ovega  V oranca. Š o le so to  ob letnico  
p očastile  s p od e litv ijo  P režih ove značke, 
naše društvo pa je  organ iziralo  literarn i 
večer, ki je  b il res dobro obiskan. Razne 
organ izacije in  u stan ove so organizirale  
p roslave in  na teh  je  p oleg  šo lsk ih  skupin  
sod elovalo  tudi naše društvo s sekcijam i.

V sem , ki so v  p retek li sezon i aktivno  
d ela li v društvu , se za n jih ov  trud n ajlep 
še zah valju jem . Toplo se zah va lju jem  tudi 
članom  kolek tiva  železarne R avne, ki so 
finančno podprli našo d ejavnost s prisp ev
ki p osam eznikov in z dotacijo, ki sm o jo 
p reje li preko SZDL. Lepa h va la  tudi svetu  
k om unalne dejavnosti in  osta lim  organiza
cijam , u stanovam  in posam eznikom  za fi
nančno, m aterialno in  m oralno podporo. 
Vse prosim , da še naprej sod elu jejo  z dru
štvom  ter pokažejo razum evanje za razvoj 
kulturno p rosvetn e dejavnosti našega  
kraja.

NO VA U PR A V A

V novi upravni odbor Svobode so 
bili izvoljeni:

E r j a v e c  Minko ponovno za 
predsednika (železarna),

B o š t j a n  Franc (železarna),
Č i v n  i k  Ivan (železarna), 
G l o b o č n i k  Ivan (občina), 
G o d e c  A nton (žel. upokojenec), 
H a f n e r  Oto (železarna), 
M o č n i k  Angelca (Dom želez ar- 

jev),
prof. M r d a v š i č  Janez (gimna

zija),
R a d i v o j  e v i č  Božo (železarna), 
inž. Š iip eik M itja (železarna), 
Š p r a g a r  Branko (železarna). 
U pravni odltaor bo po funkcijah 

form iran pozneje.
V nadzornem  odboru so:
H r o m e  Stanko (železarna),
M e  z n e r  Franc I. (žel. upokoje

nec),
Ž n i d a r  Ivioa (železarna).
Čestitamo izbranim  in se jim  za

hvaljujem o za vredno pripravljenost. 
Ampak, ne samo tovarišice in  tovari
ši, k i so tu  zapisani, temveč vsi smo 
dolžni sodelovati te r pom agati za raz
m ah in vrednost kulturno prosvetne
ga dela v  kraju.

SKRB ZA V ARNO  D ELO  N A  
RUSOVSKEM

N ašega kom ercialnega direktorja Borisa 
F l o r j a n č i č a ,  iki je  b il nedavno v  taki 
m aterialni m isiji v SSSR, smo vseeno pro
sili, da povpraša tudi kaj glede organi
zacije delovnega varstva po podjetjih. 
Tako priložnost je  im el v  železarni D nje- 
prospecstalj. Prijazni glavni inženir, ki 
jih  je  vodil po obratih, je obrazložil, da 
je  pri njih ta reč enotno, enostavno in 
dosledno rešena. D vakrat vsako leto so 
za vse sodelavce HTV-tečajii, k i trajajo  
po nekaj dni. O bisk je obvezen za vse do 
vključno inženirjev.

Za pravilno in varno delo skrbijo vsi, 
predvsem  še preddelavci in mojstri. Vsa
ko m orebitno nepravilno delo registrirajo 
in tem eljito poučijo sodelavca. Mojstri so 
po zahtevi varnosti skrajno disciplinirani 
in dosledni ter redno ukrepajo, da ta nuj
na d iscip lina ne razvodeni. Uporaba za
ščitnih sredstev je  dosledna.

Pri takem  delu, Skrbstvu, razum evanju  
in doslednosti imajo pri podjetju l e  š e  
o k o l i  1 % n e z g o d  l e t n o  n a  z a p o 
s l e n e .
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PESNIK TIHIH VEČEROV

Fr.Ksaver Meško

V nedeljo, 12. jan u arja  1964, je  um rl slo- 
venjegoriški rojak, pisatelj im nazadnje sel- 
ki župnik /itd. Prane Ksaverij Meško.

Menda kar blizu sedemdeset njegovih let 
(od skupnih 90) je  bilo koroških oziroma 
blizu koroških, kakor je /bila koroška n je
gova duša. Njegova kaplanska postojanka 
v Podjuni, doživetja Strojne, M arija na Zi
lji in potem Sele so nam  dale Meška toliko 
bliže, da smo njegovo človečnost ne samo 
brali temveč tudi doživljali.

Vmes pa so bila huda leta. T akrat se je 
m oral um akniti s Koroškega in  potem takoj 
po prihodu nacistov leta  1941 je  spet šel 
ponj v planino rejen P ru s  za novo m artro. 
Meško je te spomine svojstveno ohranil.

Ampak, tako ni moglo več naprej. Zadnja 
leta je bil prehudo prizadet in vsi, ki so za 
to vedeli te r ga radi imeli, so ob sporočilu 
sm rti občutili olajšanje. Bil je  hrom in skoro 
slep, čeprav se n i dal in je  opravljal svojo 
službo naprej te r se b il z življ enj em do zad
njega vedrega duha.

Naš list je  imel čast im prednost tudi tega 
sodelavca. Nekaj vrednih  stvari je  prispe
val in  Ravne je imel' zmerom rad  ko t svetlo
bo Obstanka za ves kraj. Veseli smo, da je 
na naših straneh  tud i njegova beseda. 
Obrnimo tiste čisto domačinske prispevke, 
stopimo za spomin na njegove idilične Sele. 
Ne bo nam sicer več prinesel mošta, am
pak nosil bo domačnost in nem inljiv spo
min tudi tega k ra ja  skozi tisoč le t

Vest o sm rti je  prišla tik  ob zaključku na
šega lista, zato bomo o m artrn ik u  prve in 
druge svetovne vojne te r  o njegovi idili v 
slovenski književnosti zapisali bliže v  p ri
hodnji številki.

Ksaver Meško, počivaj v m iru  v prele
pem selskem kraju, slovenski svet in Ko
rošci te ne bodo pozabili. r. t.

ANDREJ OSET
12. novem bra lani je  v M ariboru v sta

rosti 79 le t um rl svojstveni o ra tar iz prve 
bojne in p rev ra tne  dobe v našem k ra ju  — 
Andrej Oset.

Bil je  M algajev rojak az Š entjurja  pri 
Celju in ta povezanost je bila v mnogem

odločilna v  tistih  razburkanih dneh 1918. 
leta p rav  za naš k ra j. Samo starejši ljudje 
se še spom injajo agilnega in iznajdljivega 
gostilničarja — predvsem  pa odločno na
stopajočega Slovenca p ri K um ru na Tol
stem vrhu. Tu se je naselil menda okoli 
leta 1910 in /kmalu zbral na svojem domu 
vrsto spodbud — Ciril-Metodova družba, 
sadjarska in  čebelarska podružnica, načel
stvo šolskega odbora za Tolsti vrh itd. — 
k jer so se shajali in rekli slovensko1 besedo 
odločno in zadosti ob pravem  času.

O pokojniku, ki so ga izvolili tedaj za 
predsednika narodnega sveta za Mežiško 
dolino, te r o njegovih pravočasnih ukrepih 
za lažji pristanek te  dežele v Jugoslaviji, 
smo sem pa tj.e že in bomo še kaj zapisali. 
Danes samo k ra tka  omemba za slovo. Po
kopali so ga M aistrovi-koroški borci. Tudi 
iz našega k ra ja  je bilo na slovesu več n je
govih prijateljev  — soborcev. Naj zaklju
čimo z besedami govornika na grobu:

»V Šentjurju , Osetovem rojstnem  kraju , 
sta živela tudi zdravnika b ra ta  Benjam in 
in Gustav Ipavic, oba m ed prvim i sklada
telji prelepih melodij k  slovenskim pe
smim. V m islih na  Andreja Oseta in ves 
potek njegovega življenja od mladosti do

slovesa venomer čujemo lepo m elodijo k 
tejle pesmi:

Slovenec sem, 
talko je m ati djala, 
ko me je  dete pestovala.
Slovenec sem,
to jasna pam et v glavi,
to v  srcu dobri čut mi pravi.
Slovenec sem,
od zibeli do groba
ne gane m oja se zvestoba.«

Šanclovemu Zepiju 
v slovo

Skromen, tih in preprost delavec je Jože 
G radišnik — Šanclov Zepi nosil v sebi ti
sto, k a r  daje človeku vrednost tud i zunaj 
družinskega in prijateljskega kroga:

— ljubezen do domačih k ra jev  in
— nemirnega, ustvarjalnega duha.
V tisti življenjski dobi, ko  nadarjeni 

mladi ljud je  običaj/no po šolah nabirajo

znanje, oblikujejo svoje poglede na svet 
te r tako gradijo osnove za prihodnost, je 
moral Sanclov Zepi že služiti s trdim  delom 
vsakdanji k ruh, h knjigam pa je  mogel šele 
po šihtu.

Ne učiteljev ne m entorjev ni im el in kar

je naredil iz svojih talentov, je  s pomočjo 
knjig naredil sam.

Toliko stvari ga je zanimalo:
zgodovina, jezikoslovje, folklora, celo v 

slikarstvu in leposlovju se je poskušal. Na 
vseh teh področjih jie vrtal in tuhtal, bele
žil in oblikoval svoja dognanja dolga leta, 
vse poleg rednega dela in brez zunanjih  po
bud.

P ri tem ni m islil na honorarje in  na  časti. 
Zadovoljstvo avtorja, ki vidi svoje delo ob
javljeno, jle Okusil pozno, komaj nekaj let 
pred sm rtjo, kio je postal sodelavec »Koro
škega fužinarja«. Vse življenje je poznal le 
draži in  težave ustvarjan ja  in veselje ob 
dognani stvari mu je bilo edino plačilo.

Da je  p ri takšnem  rom antičnem  zanese- 
njaštvu zašlo m arsikaj rom antičnega tudi 
v njegove spise, je razumljivo, vendar pa 
predstav lja le nov mik.

Zdaj ga n i več m ed nami. Vendar pa bo 
vsakdo, ki bo pisal o zgornji Mežiški doli
ni, m oral p reštud ira ti tudi dela Šanclovega 
Zepija — preprostega delavca—  samouka.

In to bo najtra jne jši in najlepši spomin 
n an j.

M arjan K olar

VEČERNI ZVON

Kakor je še nedavno in za koroški kraj ne
razumljivo manjkalo tu pevskih zborov — vsaj 
dobrih pevskih zborov, ki tudi vadijo, tako se 
sedaj ta stran zmerom bolj jasni in bogati. Na 
drugem mestu poročamo o takih nastopih, tu 
pa se zahvaljujemo za uspel koncert prevalj
skim upokojencem. 8. junija so priredili pevski 
večer in prepevali za Ravne.

— Tam na vrtni gredi
— Pojdam v rute
— Ko lani sem tod’ mimo šel
— Jaz s’m an burn pavr
— Tam, kjer pisana so polja
— Večerni zvon

in še dvajset drugih je bilo na vrsti. Zares lepo 
so zapeli. Lepi stvari posvečen čas, ki vedri 
pevce in poslušalce, le obiska je bilo premalo.

Izd a ja  u p ra v n i o d b o r Ž e lezarn e  R av n e  — U re ju je  
u re d n išk i o d b o r — T isk : C P  M a rib o rsk i t isk  v M a

r ib o ru  — O dgovorn i u re d n ik : A vgust K u h a r
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Pregled nesreč pri delu v letu 1963
E konom ske
eno te Jah . F ebr. M arec A p ril M aj Ju n ij Ju lij Avg. Sept. O kt. Nov. D ecem . S kupno

J e k la rn a  — liv a rn a 2 _ 5 +  1 2 3 2 6 8 + 2 4 3 +  1 1 3 +  2 39 +  6
J e k la rn a  — to p iln ica — 2 2 5 1 3 3 4 3 6 2 + 1 7 +  1 38 +  2
K ovačn ica 4 3 4 6 7 2 — 8 + 1 4 7 5 5 55 +  1
V a lja rn a 6 2 5 2 4 +  1 3 3 7 9 + 1 5 2 + 1 1 49 +  3
T e rm ičn a  ob d e lav a — — — — 1 — — 1 — 1 2 + 1 — 5 +  1
M eh an ičn a  de lav n ica 3 2 3 5 4 4 3 +  2 3 + 1 3 + 1 3 1 + 1 7 +  3 41 +  8
V zm eta rn a — 2 — — — — 1 1 1 — — — 5
E n erg e tsk i — — — — — — — — — 1 — 1 2
E lek tro  rem o n t — — — 1 — — — — — 1 1 — 2
Strojini re m o n t — — — 3 1 +  1 — 1 2 1 1 — 2 11 +  1
G rad b en i re m o n t — -  +  1 — — — 1 1 — + 1 — — -  + 1 1 3 +  3
P ro m e t — — — — — — 1 -----1- 1 — — — — 1 +  1
O TK R 1 -  +  1 — — 1 — +  1 — — — 1 1 — 4 +  2
P re d ra č u n sk a — 2 3 — — 2 +  1 1 +  1 — — — — — +  1 8 +  3

S kupno 16 13 +  2: 22 +  i 24 22 +  2 17 +  2 20 +  3 34 + 6 25 + 2 28 +  1 15 + 5 27 +  7 263 +  31

OPOZORILO

Iz pregleda vidimo, da je  število nesreč 
od prvega na drugo polletje močno na- 
rastlo. Da, število sodelavcev se je  pove
čalo za okoli 300 ljudi, vendar nesreče so 
šle čez. Poslabšanje nam pokaže šele iz
račun pogostosti nesreč. Odstotek nesreč 
letno na zaposlene je nam reč takle:

Vse nesreče
Samo nesreče 

v tovarni

januarja 7,32 % 7,32i %
februarja 6,84 % 6,00 %
m arca 10,32 % 9,96 %
aprila 10,56 % 10,56 %
m aja 10,68 % 9,84 %
jun ija 8,40 % 7,44 %

julija 10,20 % 8,88 %
avgusta 17,28 %  ! 14,52 %  !
septem bra 11,52% 10,68 %
oktobra 12,12 % 11,75%
novem bra 8,16% 6,12 %
decem bra 14,30 % 11,40%

To se pravi, da je  pogostost nesreč v dru
gem polletju grdo narastla  (z izjemo no
vembra). Iz vsega prikaza sami vidite, kje 
in kdaj, predvsem  p a  vidimo, k je bi lahko 
oziroma bi m aralo b iti bolje.

Skupni odstotek nesreč letno na zapo
slene je  torej 1963. leta 10,72 %  za vse ne
zgode oziroma 9,6 %  za nezgode samo v to
varni. To se dalje pravi, da je to stanje pri 
našem  podjietju vsako leto  slabše.

Zakaj p a  se delovno varstvo p ri našem 
kolektivu slabša iz leta v  leto, najbrž tudi 
nihče noče vedeti, k a jti sicer bi stvar že 
davno izboljšali. Bili smo nekaj le t zapo
vrstjo  najboljši m ed vsemi železarnami v 
državi in  smo pogostost nesreč zrušili že na 
8,6 %  letno na zaposlene, sedaj kvarim o to 
stvar iz leta v  leto.

Samo od nas — od vseh sodelavcev je 
odvisno, 'kdaj bomo obrnili spet na boljše. 
Ne čakajm o predolgo.

Seveda pa p ri tem  nočemo in ne smemo 
delati krivice. Da smo pred  leti tako uspeš
no rušili nezgodnostni elem ent in  dosegli 
varnostno prvenstvo med jugoslovanskimi 
železarjii, je  zasluga železarjev samih. Tudi 
druge naše železarne popravljajo ta  nega
tiv  in ustvarjajo  boljšo stopnjo varnosti 
dela.

Če torej izražamo nezadovoljstvo, je tu 
nujno, kajti prišlo je do neke stagnacije

oziroma do porasta pogostosti nesreč. To je 
hudo.

P rim erjava sicer kaže, da tudi pri žele
zarski industriji drugod ta stvar niha, am
pak p ri am eriški železarski industriji niha 
okoli pogostosti 1 °/o nesreč letno na stalež, 
p ri angleški okoli 6 %, p ri Švedih menda 
tudi nekako tako itd. Iz zahodno-nemške 
železarske industrije razberem o za leto 
1962 podatek za 410.313 sodelavcev, ki ima
jo okoli 15 °/o nesreč letno na zaposlene. 
Am pak računajm o produkcijo oziroma 
produkcijo n a  sodelavca, pa najdemo, ka
ko dragi smo še s tem  prizadetjem  in kako 
nujno je, da izboljšamo1 varnostno Stopnjo 
našega dela.

P o z d r a v i s o d e la v c e v  — 
v o ja k o v

Toliko pisem  in k a r t — posamič in z več 
podpisi naših bivših sodelavcev, ki so na 
odsluženju kadrovskega roka, nas je raz
veselilo ob zadnjih praznikih.

Naša skupnost se je nam reč spomnila 
tudi vseh teh nekdanjih  sodelavcev, pa so 
se oglasili zapovrstjo. Pism a so tako lepa, 
ponosna in  v  topli povezanosti s kolekti
vom, da bi na jra je  objavili ikar vse od k ra
ja. Zaradi prostora p a  smo izbrali le da
tumsko zadnje, ki takole pove:

»Uredništvo FU2INARJA! Napro
šam vas, da objavite v časopisu k o 
roški fužinah ta le  k ra tek  odziv sode
lavca-vojaka:

Kolektivu železarne Ravne!
Zahvaljujem  se delovni skupnosti 

za pozornost, fci ste nam  jo izkazali 
za državni praznik  29. november. P ri
je tno  sem bil presenečen, saj ste s 
tem  pokazali m eni kakor tudi vsem 
mojim tovarišem, da vlada v našem 
kolektivu lepa povezanost med de
lavci in pripadniki JLA  našega pod
jetja.

Ob tej priložnosti želim celotnemu 
kolektivu in bralcem  ,Pužinarja‘ na

da ljn jih  .delovnih uspehov in  zado
voljstva v novem letu  1964 . . .«

Naj bo v  teh lepih k ra tk ih  besedah in 
mislih združen odziv vseh teh nekdanjih 
sodelavcev, zato velja namesto podpisa 
pisca tudi naš pozdrav na  vse.

NAŠI ŠOLSKI LISTI
»M ISEL  M LA D IH « — je  ta k o  razm noženo  

g las ilo  z n a še  g im n az ije . V u red n išk em  odboru  
so  A len k a  F lo rjan č ič , J e r ic a  M arze l im D ušan  
Sečnjaik. Z a d n jo  š te v ilk o  je  i lu s t r i r a l  G ašper 
V rhovec. Z jez ikovno  k o re k tu ro  itd . pom aga 
pro f. Ja n e z  M rdavšdč.

N o v em brsko  š tev ilk o  1963 so  razm nožili v 
250 izv o d ih  in  je  k a r  p e s t ra  t e r  obsežna. M a
r i ja  O vnič je  z a p is a la  v  p r isp e v k u  »T isti so
bo tn i večer«  očetov 'Spomin n a  h u d i čas. A n
d re j G rošelj ije zb ra l sp o m in e  n a  (tiskarno »Ne
topir« . E rv in  P e č n ik  p iše  o  zm ag a h  m lad in e  
p r i g ra d n j i  d om ov insk ih  cest. B olj ra z p ra v n a  
s ta  p r isp e v k a  D u ša n a  Sečm jaka o  p ro b lem ih  
ZM  n a  g im n az iji t a r  A n ice  B a tič  o  k lu b ih  OZN 
p ra v  tam . J e r ic a  M arze l je  z a p e la  P re b u je 
n je  . . .  M a n ja  R o jn ik  p o p isu je  v tis e  ob s re č a 
n ju  is p ro izv o d n jo  v  to v a rn i, D rag o  P ečk o  pa 
im a  že ta k  p rip o v e d n i p o izk u s » Jesen  ž iv lje 
n ja« .

K ak o  lep o  z a n im a n je  in  z b ira n je  — k ak o  
k o r is tn a  zg o d n ja  v a ja !

»VIGRED« — je  g las ilo  l i te ra rn e g a  k ro žk a  
o snovne šo le  n a  P re v a l ja h . N a  če lu  u re d n išk e 
ga  o d b o ra  je  M ira n  Z em ljič  iz  V III. ra z red a . 
O te j  iz d a ji sm o  p ra v z a p ra v  že zadosti, p o v e
dali, s a j sm o  povze li iz  z a d n je  š te v ilk e  k a r  
ce lo tn i pop is ,o n o v i šoli n a  P re v a l ja h  (glej n a  
s tra n i 12).

»V igred« je  to re j ta k a  sp o d b u d a  k a r  za vse 
od p rv e g a  (do z a d n je g a  ra z re d a  — po leg  teg a  
p a  p o v e  tu d i še k a j ta k e g a , k a r  »K oroški fu -  
žimar« k ra tk o m a lo  p rep iše . V seeno  p a  ispod- 
b u d n ik  in  a v to r  b esed e  v n o v i šo li itd . tam  
n i p o d p isan  (čep rav  je  vsem  (Znan), z a to  seveda  
o d p ad e  'tud i o b raču n  h o n o ra r ja  za  p o n a tis , k a r  
je  za  lis te , k i  se  m o ra jo  b a v iti tu d i s  tem i 
težav am i, zad o s ti im en itno .

LISTNICA UREDNIŠTVA
N ik o li li s ta  n ism o  ta k o  n ag lo  zak lju č ili, k o t 

je  to  b ilo  sed a j. K  n a šem u  že leza rsk em u  b is tv u  
sm o zm erom  p r ik lju č il i  še  k a j dom ačinsko  
v red n eg a  in  zan im ivega . A m p ak  razg led  zm e
ro m  p rv e  n a še  v seb in e  n a j n e  zam u ja , za to  sm o 
to š tev ilk o  b liže  o k v ir il i  za  ite sm otre , z d ru g im  
ta k im  g rad iv o m  p a  zam ud ili. Ce bo nam reč  
delo  v red n o  in  uspešno , bo  tu d i v se  d ru g o  v 
red u . D rug ič  p a  bom o sp e t poh ite li, d a  ob b i
s tv u  tu d i še  k a j tak eg a .

STROŠEK ZA »KOROŠKI FUZlNAR«
P o  z a k o n u  o t i s k u  o b jav ljam o  s tro šek  za p re jš n jo  š tev ilk o  n a še g a  lis ta , in  sice r:
O P »M aribo rsk i tisk« — t i s k ........................................................................................  616.600 din
O P »M aribo rsk i tisk«  — k l i š e j i ................................................................................... 119.280 d in
O P »M aribo rsk i itisk« — o d p r e m a .............................................................................  4.830 d in
H o n o ra rji za te k s tn i in  slik o v n i m a t e r i a l .............................................................  66.860 d in

S k u p aj 807.570 d in
To je  p a  že n e k a j v eč  k o t  ob iča jno , am p a k  k liše jev  tje b ilo  'zares n e k a j več, p a  tu d i n a 

k la d e . P o d ra ž itv e  n a tisk a  m e n d a  ja v n o  še  n i, tih o  p a  ite reč i sed a j (po ta k ih  o b jav ah ) le  m  
m ogoče več n a re d iti .


